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SATURS UN  

TĀ VEIDOTĀJI

Ar 
elegantu ceremoniju 5. septembrī noslēdzās Baltijas līmeņa konkur-
sa Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecībā, dizainā laureātu apbalvoša-
na – nu jau 2. gadu. Šoreiz pārdomas par valsts institūciju ilgtspējīgu 
rīcību. Gandrīz visās mājaslapās un arī runās tiek dažnedažādi locīts 
vārds ilgtspējība, bet kā ir dzīvē? Tā kā apbalvošanas ceremonijas 

laiks sakrita ar valdības maiņas laiku, vēl pie varas esošie ministri un viņu palīgi 
jau augustā kļuva nesazvanāmi un citādi nesasniedzami – nu ko tad tērēs laiku 
konkursa laureātu sveikšanai, ja valdīšana drīz beigsies (kaut gan vajadzētu lepo-
ties, jo šāds konkurss tiek organizēts tikai Latvijā, turklāt uz privātas iniciatīvas 
pamatiem). Nākas vilkt paralēles ar vienaldzību pret valstij stratēģiski svarīgām 
lietām – piemēram, Austrumu robežas žoga būvniecību. Situācija ar migrantiem 
ir sarežģīta, tādēļ žogam būtu jābūt izbūvētam jau tagad, reaģējot atbilstoši 
situācijai, šī objekta tapšanas veicināšanā būtu bijis jāiesaistās augstākajiem 
varas ešeloniem. Atcerēsimies gan, ka Austrumu robežas būvniekam apstākļi 
startā nebūt nebija slikti, jo otrā Latvijas–Baltkrievijas robežas izbūves konkursa 
tūre beidzās ar izdevīgāko piedāvājumu 53 573 008* eiro no Citrus Solutions – 
ar jau ierēķinātām summām materiālu cenu kāpumam 2022. gada ziemas dēļ, 
objektam sadārdzinoties salīdzinājumā ar pirmo konkursu par 15 476 766 eiro. 
Ja jau naudiņas gana, tad kas kaiš būvniekam čakli strādāt? Atcerēsimies arī, ka 
2022. gada martā publiskajā telpā izskanēja būvnieka – izdevīgākā pieteikuma 
iesniedzēja – solītie darbu pabeigšanas termiņi 2023. gadā. Vai valsts augstajām 
amatpersonām neredzēt lietas kopumā ir ilgtspējīgi?
Ja par ko labu, tad pirmais PPP projekts Ķekavas apvedceļš gan uzbūvēts sākot-
nēji solītajā laikā. Arī mēs darbojamies, kā solām, – 28. novembrī jau 6. gadu 
gaidīsim industriālās būvniecības dalībniekus konferencē Izaicinājumi industriā-
lajā būvniecībā.

* https://buvinzenierusavieniba.lv/austrumu-robezas-izbuve-izmaksas-5357-miljonus-eiro/
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EGILS HELMANIS
Ir sasniegts izvirzītais mērķis –  
uzbūvēta moderna skola un sporta 
arēna, līdz ar to tiks atslogotas esošās 
izglītības iestādes un sporta būves. Tas 
ir nozīmīgs ieguvums visam novadam. 
Īpašs prieks, ka Ogres Valsts ģimnāzija 
starptautiskajā Baltijas ilgtspējības 
konkursā ieguva 1. vietu nominācijā 
Ilgtspējīgākais projekts 2023.
2. LPP.

HAMPTON BY HILTON

RIGA AIRPORT
Viesnīca atrodas vien dažu minūšu 
attālumā no Rīgas lidostas  un 
vecpilsētas. Viesnīca piedāvā 
pakalpojumus pat pašai prasīgākajai 
gaumei un ir īsta miera oāze, ko 
iecienījuši tranzīta pasažieri un 
tie, kuri ieradušies lidostā Rīga ar 
vēlajiem reisiem. Objekts ieguva 3. 
vietu konkursā Latvijas Būvniecības 
gada Balva 2022 nominācijā Jauna 
sabiedriska ēka.
10. LPP.

JURIS FRĪDMANIS
AS KEKAVA ABT ĢENERĀLDIREKTORS

Ķekavas apvedceļš ir pilotprojekts 
citādākas pārvaldības un finansēšanas 
aspektā, tāpēc šeit gluži kā 
ugunskristībās bija jāiziet cauri 
visām iespējamām un neiespējamām 
grūtībām. Paredzams, ka šis projekts 
kalpos kā precedents turpmākajiem  
PPP modeļiem.
16. LPP.

SKANDINĀVU 

DIZAINA KRĒSLI
Latvijas koka aroda meistari ne tikai 
izprot koka vērtību, bet arī piešķir 
tam otro dzīvi, vadoties pēc ilgtspējas 
un antipatērēšanas filozofijas. Katrs 
kokmateriāls tiek apstrādāts ar 
īpašu rūpību, respektējot tā resursus 
un lietderīgi izmantojot katru tā 
kubikcentimetru. 
54. LPP.

MĀRTIŅŠ

LAZDOVSKIS
VSIA LATVIJAS VALSTS CEĻI  

VALDES PRIEKŠSĒDĒTĀJS

Tas, ka Bauskas šoseja ir pārslogota, 
īpaši Pierīgā, bija zināms jau sen, taču 
ceļš līdz Ķekavas apvedceļa būvniecībai 
bija ļoti ilgs. Projekts tapa vairāk nekā  
15 gadus, pirmā dokumentācija un 
skices tika sagatavotas vēl 2007. gadā, 
bet reāla iespēja realizēt būvniecību 
parādījās tikai tad, kad sāka vērtēt PPP 
modeli.
16. LPP.

HEKTOR CONTAINER 

HOTEL
Pašā Tallinas sirdī, kur vēsture 
harmoniski saplūst ar mūsdienām, 
ceļotājus un piedzīvojumu meklētājus 
aicina unikāla viesnīca. Hektor Container 
Hotel ir pionieris viesnīcu konceptā, 
piedāvājot stilīgus pārizmantošanas 
risinājumus jūras konteineriem. Objekts 
ieguva 1. vietu starptautiskajā Baltijas 
ilgtspējības konkursā nominācijā 
Sabiedriska ēka.
28. LPP.

JAUNI LAIKI 

JAUNLIEPĀJAS 

UGUNSDZĒSĒJU 

DEPO
Toties jaunie īpašnieki skaidri 
apzinājās, ka kompleksa teritorijas 
un ēku pārbūves rezultātā vēlas iegūt 
mūsdienīgu un komfortablu vidi biroja 
darbiniekiem, kā arī drošas un ērtas 
ražošanas un pakalpojumu sniegšanas 
telpas. Kopumā kompleksu veido 
četras ēkas. Vēsturiski nozīmīgākā un 
interesantākā ēka ir vecais ugunsdzēsēju 
depo, kas pārveidots par centrālo biroju.
48. LPP.

Jāuzsver, ka konkursa nozīme valsts 
mērogā nav apšaubāma, turklāt 
Latvijai ar to iespējams lepoties Baltijas 
kontekstā kā pirmajai un vienīgajai 
valstij, kas organizē šādu pasākumu  
un publisko patiešām ilgtspējīgas ēkas. 
32. LPP.

LETT LATVIJĀ  

UN PASAULĒ
Par mīkstajām mēbelēm Mihails zina 
visu un vēl vairāk. Vadot ražotni gandrīz 
30 gadus, rūpējoties par meistariem, 
kuri strādā ražotnē, un sekojot līdzi 
pasaules tendencēm, iegūtā pieredzes 
bagāža ir ievērojama. Tas ir bijis 
pamats veiksmīgi startēt Latvijas un 
starptautiskajos projektos.
58. LPP.

KOKS ARHITEKTŪRĀ 

UN INTERJERĀ
Koks cilvēkiem sniedz gan taustes, 
gan vizuālo baudījumu un liek visiem 
justies kā mājās. Izvēloties to mājas 
apdarei, rūpīgi jāapsver izvēle, 
jo katram kokmateriālam ir sava 
specifika tā apstrādē un kopšanā. Tādēļ 
komunikācijā ar klientu Wood B&C veic 
lielu skaidrojošo darbu, lai izvēlētos 
piemērotāko koku un tā apstrādes 
risinājumu ilgtermiņā.
60. LPP.

EVIJA ZAUSAJEVA
GLEZNOTĀJA

Līdz ar mākslinieces Evijas Zausajevas 
lielformāta gleznu personālizstādi 
Pilsētas pulss 2023. gada 22. septembrī 
Rīgā durvis vērusi jauna mākslas 
un kultūras vieta Eviart gallery 
rūpnieciskajā teritorijā Dambis, kas 
ierobežota ar Bukultu un Ganību dambja 
ielu. Plašā telpa ļauj šeit vienlaikus 
atrasties mākslinieces darbnīcai un 
izstāžu zālei, līdztekus šīm funkcijām 
ir iespēja organizēt performances un 
dažādus kultūras pasākumus.
62. LPP.

GINTS VANDERS 
HEPSOR NEKUSTAMO ĪPAŠUMU 

ATTĪSTĪBAS DIREKTORS

Viena no uzņēmuma vadlīnijām, 
izvēloties jaunu apbūves zemesgabalu, 
ir dabas pieejamība un ērta mobilitāte 
ar auto, sabiedrisko transportu vai 
koplietošanas auto. Koncepts ir 
izaicinošs, bet tomēr iespējams  
un orientēts uz potenciālo īpašnieku 
labsajūtu.
70. LPP.

ULDIS BĒRZIŅŠ
ARHITEKTS, TECTUM

Arhitekts Uldis Bērziņš ar saviem 
kolēģiem, strādājot ar attīstītājiem 
Hepsor, YIT, Kaamos, Merks Mājas, 
orientējies uz tādu dzīvokļu plānojumu 
un mērogu, kas konceptuāli ir 
tuvāks labākajiem padomju dzīvokļu 
plānojumiem, integrējot tā laika 
izstrādnes mūsdienu modernajos un 
zemu ekspluatācijas izmaksu dzīvokļos. 
70. LPP.

NEW NORTH ZEALAND

HOSPITAL
2017. gadā konkursā par uzvarētāju tika 
atzīta pasaulslavenās Šveices Herzog & 
De Meuron un vietējās Vilhelm Lauritzen 
arhitektu apvienība. Slimnīca izceļas 
nosacīti tukšajā pļavā ar savu platību 
ap 120 000 m2 un daudzajiem torņa 
celtņiem, vēl jo vairāk – plānojumā 
projekts atgādina pļavas āboliņa lapiņu 
aprises.
74. LPP.



SKOLĒNU  

CITADELE – 

OGRES VALSTS 

ĢIMNĀZIJA

Pasūtītājs Ogres novada 
pašvaldība. Projekts 
Nams, būvnieks PS 
MMG, būvuzraudzība 
Akorda/Firma L4. 
Materiālu zīmoli Protan 
PVC membrānas jumti, 
RUUKKI fasādes.

AGRITA LŪSE
Foto Monum arhīvs, Oskars Kalniņš

O
gres Valsts ģimnāzija ir 1992. gadā dibināta mācību iestāde, kas 
gadu gaitā pilnveidojusies un kļuvusi par mūsdienīgāko un iespē-
jām bagātāko skolu novadā, turklāt 2023. gadā ieguvusi jaunu, 
modernu ēku kompleksu – skolu un sporta arēnu. Skolas vīzija 
ietver redzējumu par ilgtspējīgu izglītību, kas pedagogu, vecāku 

un sabiedrības mijiedarbībā veicina skolēnu individuālās intereses 
pētniecībā, zinātnē, radošajā darbībā un sabiedriskajās aktivitātēs, kā 
arī attīsta vispusīgu, emocionāli inteliģentu un karjeras izvēlē motivētu 
personību. Ģimnāzijas misija – vispārējās izglītības centrs, kur skolēns 
kļūst par atbildīgu pārmaiņu virzītāju un apzinās savu lomu sabied-
rības un apkārtējās vides veidošanā. Programmu virzieni: Cilvēks un 
sabiedrība, Inženierzinātnes un tehnoloģijas, Dabaszinātnes, Kultūra un 

mākslas. No Ogres novada skolēnu 
puses konkurss un interese par 
iespēju mācīties skolā bija milzīga, 
un papildus 10.−12. klases posmam 
tika atvērtas vēl 9 devītās klases, kas 
sāka mācības jaunajā skolas ēkā.

Egils Helmanis, Ogres novada 
pašvaldības vadītājs:

− Ir sasniegts izvirzītais mērķis – 
uzbūvēta moderna skola un sporta 

Ogres Valsts ģimnāzija  
atzīta par ilgtspējīgāko  
projektu Baltijā 2023. gadā.
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1. vieta nominācijā 
Ilgtspējīgākais projekts 
konkursā Ilgtspējība 
arhitektūrā, būvniecībā, 
dizainā Baltijā 2023
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arēna, līdz ar to tiks atslogotas esošās izglītības iestādes un sporta 
būves. Tas ir nozīmīgs ieguvums visam novadam, bērnu un jauniešu 
attīstībai, mūsdienīga mācību procesa nodrošināšanai. Šis projekts, 
ko esam īstenojuši, – jauna skolas ēka un jauna sporta bāze – ir 
vērsts uz nākotni, esam strādājuši, lai jauniešiem iedotu pašu labā-
ko. Moderna skola ir, tagad tā jāpiepilda ar mūsdienīgu, kvalitatīvu 
saturu, paverot jauniešiem plašas izaugsmes iespējas.

Māris Malahovskis, arhitekts, Nams:

− Projekta izstrādi sarežģīja nepieciešamība veidot 2 atsevišķus 
būvprojektus – skolai un sporta arēnai, kas tomēr arhitektoniski 
un būvnieciski bija jāapvieno vienotā kompleksā. Otrs būtisks 
izaicinājums bija zemesgabala lielums, kas jau sākotnēji šķita 
daudz par maz iecerētās programmas īstenošanai. Tas ietvēra 
ne vien standartu − fizikas, ķīmijas, svešvalodu kabinetus −, bet 
arī laboratorijas, horeogrāfijas zāli, inženierzinātņu apguvei tika 
iekārtoti kabineti, jo skolai ir laba sadarbība ar RTU. Pēc rūpīgas 
izvērtēšanas tomēr izdevās nesamazināt programmas apjomu un 
izveidot racionālu un loģisku plānojumu. Skolai piekļaujas mežs, un 
vīzija paredzēja saglabāt gandrīz visus kokus, tos izcērtot minimāli. 
Būvnieku negaidīja laba grunts, zemesgabals bija pārpurvojies, un 
pirms pamatu izbūves bija nepieciešams veikt drenāžas darbus. 
Gatavais ēku komplekss saskaņā ar mērījumiem pirms nodošanas 
ekspluatācijā uzrādīja labākus parametrus, nekā to nosaka Latvijas 
jaunbūvēto ēku energoefektivitātes normatīvi, un tuvojas nulles 
enerģijas patēriņam.

Neraugoties uz visiem apgrūtinājumiem, ģimnāzijas kompleksa 
gala rezultāts ir kvalitatīvs un uzrunājis lielu skaitu studētgribētāju 
ne tikai no apkaimes, bet arī Rīgas.

Plašums un sasaiste ar ārtelpu

Jaunās, 15 000 m² plašās skolas ēkas un sporta manēžas būvniecī-
bas darbi tika sākti 2021. gada maijā. Jaunajā skolā tiek nodrošināts 
mācību process līdz 672 izglītojamiem. Ēkas plānojums veidots tā, lai 
sniegtu plašuma sajūtu un sasaisti ar ārtelpu. Skolas centrālajā daļā 
atrodas iekšpagalms, ko iespējams sasaistīt ar blakus esošo aktu zāli. 
Skolas pirmajā stāvā izvietots vestibils, aktu zāle, kā arī dabas zinību 
mācību priekšmetu auditorijas un pedagogu telpas. Otrajā stāvā – 
matemātikas, tehnoloģiju, humanitāro un sociālo zinātņu mācību 
klases, kā arī metodiskais centrs un bibliotēka. Savukārt trešajā stāvā 
strādā sociālais pedagogs (skolotājs – mentors), psihologs, karjeras 
konsultants, kā arī atrodas tehniskās telpas. Jāatzīmē, ka ēkas 3. stā-
vā skolēniem nodrošināta organizēta izeja uz jumta, ko paredzēts 

4 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #4



5 APSKATS ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #4



izmantot kā observatoriju, kā arī citiem nelieliem skolas 
pasākumiem vai zaļo klašu organizēšanai.

Sporta hallē ir pieejamas gan stacionārās, gan pārvieto-
jamās tribīnes, kopumā nodrošinot vietu līdz pat 1700 ska-
tītājiem. Sporta kompleksa pamatā ir Starptautiskās 
vieglatlētikas federācijas prasībām izbūvēta vieglatlētikas 
arēna – 4 apļveida (200 m) un 6 sprinta skrejceliņi, sektori 
tāllēkšanai, augstlēkšanai, kārts lēkšanai un lodes grūša-
nai. Savukārt arēnas vidū atrodas komandu sporta veidu 
laukums, kas piemērots basketbolam, florbolam, tenisam, 
rokasbumbai un volejbolam. Sporta ēkā atrodas telpas cīņas 
treniņiem, kā arī telpas treneriem, otrajā stāvā – trenažieru 
zāle, horeogrāfijas zāle un vingrošanas nodarbību zāle.

Ēkas apkārtnē izbūvētas trīs atsevišķas autonovietnes. Ir 
pārbūvēts piebraucamais ceļš skolas un sporta ēkām (pos-
mā no Mednieku ielas puses), lai audzēkņiem un sportistiem 
nodrošinātu ērtu piekļūšanu ēkām.

Šī noteikti ir viena no modernākajām skolām Latvijā, 
kuras izbūvē liela uzmanība tika pievērsta videi draudzī-
giem risinājumiem un energoefektivitātei. Ēku projektēša-
nas procesā tika iesaistīti arī ap 100 jauniešu un pedagogu 
no citām skolām, kas sniedza savu redzējumu par to, kādai 
būtu jāizskatās mūsdienīgai, uz nākotni vērstai izglītības 
iestādei.
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Ilgtspējība, risinājumi un materiāli

Skolas ēkas publiskajās zonās un daudzās citās telpās kā apsildes 
risinājums ir izvēlētas siltās grīdas – gandrīz visās telpās, līdz ar to 
šajās telpās nav radiatoru, arī siltumnesēja temperatūra ir nepie-
ciešama zemāka nekā standarta risinājumos. Savukārt vēdināšanas 
sistēmas ir dalītas – centralizētas un decentralizētas ar rekuperācijas 
funkciju, lai pēc iespējas samazinātu enerģijas patēriņu. Logu izmēri 
un apjomi risināti saskaņā ar fasāžu novietojumu pret debespusēm, 
rietumu puses klašu logiem ir ārējās žalūzijas, karstā laikā mazinot 
tieši rietumu saules ietekmi. Dzesēšana ir ļoti dārga gan iebūves 
laikā, gan ekspluatācijas laikā, tāpēc šie alternatīvie risinājumi ir ar 
garantētu efektivitāti. Rēķinoties, ka ģimnāzijas komplekss aktīvi 
darbojas rudens, ziemas un pavasara sezonā, logu aprēķinos iekļauts 
arī iespējamais saules pienesums apsildei tieši gada aukstajās dienās.

Pārdomātie dienasgaismas risinājumi telpas padara gaišas, bet 
krēslainajā un tumšajā laikā mākslīgais apgaismojums tiek regulēts 
automātiski ar Dali sistēmu, dimmējot gaismu atbilstoši normatīviem.

Ģimnāzijas ēkā daudzviet ir tā dēvētais eksponētais betons, kā arī 
krāsotas betona sienas. Grīda – betons vai klāta ar linoleju. Skolas 
auditorijā un horeogrāfijas zālēs ir parketa grīdas segums. Akustikas 
aprēķini veikti visā skolas ēkā, ar dažādiem risinājumiem, tostarp 
iekārtajiem griestiem, nodrošinot dzirdamības komfortu. Klašu telpu 
stiklotās durvis ir skaņu pilnībā izolējošas, klasēs neieplūst gaiteņu 
trokšņi, toties no abām pusēm ir iespēja redzēt notiekošo.

Unikāla ir lielā zāle – tā ir multifunkcionāla. Tik apjomīgu salo-
kāmo sienu paneļu, ar kuriem zāli var ērti sadalīt divos apjomos, 
pagaidām citviet Latvijā nav. Puse zāles ar amfiteātrī izvietotām 
sēdvietām – kopskaitā 220 – var kalpot dažādām lekcijām, seminā-
riem, konferencēm. Ja zāli nepieciešams paplašināt, iespējams atbīdīt 
salokāmos sienu paneļus, papildus vēl izvietot rindas ar sēdvietām 
(iegūstot 380 vietas), uzmontēt salokāmo skatuvi, un tad jau tiek 
iegūta zāle, kas piemērota dažādiem priekšnesumiem un koncertiem. 
Akustika zālē risināta ar dizaina formas sienu paneļiem, kas izgata-
voti individuāli uz vietas būvlaukumā no finiera lamelēm saskaņā ar 
rasējumiem.

Skolas ēkas fasādēs iekļauti vairāki apdares veidi. Atsevišķi 
sektori ir siltinātas betona fasādes, kas mijas ar šķiedrcementa 
plākšņu apdari, bet galvenās fasādes izteiksmība panākta ar RUUKKI 
kompozītmateriāla kasetēm rūsgani zeltītā nokrāsā un milzu slīpo 
pārkari. Fasādes svinīgais un vienlaikus aicinošais raksturs jau pirms 
ieejas liek katram sajusties lepnam par iespēju vērt tieši šīs ģimnā-
zijas ieejas durvis. Arhitektūras risinājumi ģimnāzijas ēkā ir ne vien 
augstvērtīgi, bet arī emocionāli pozitīvi iedarbīgi, tie ēkai piešķir 
netveramu, bet papildu vērtību.
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Ēku pamati un karkasi
Maksims Žaguļins, MONUM projektu vadītājs:

− Sporta ēkas pamati izbūvēti no pāļiem, lentveida režģoga 
un betona plātnes, skolas ēkai ir lentveida pamati, virs kuriem 
montēta betona plātne.

Ģimnāzijas kompleksa abu ēku karkasa veidi izvēlēti, vērtējot 
racionālus un ilgtspējīgus kritērijus. Skolas ēkai piemērotāks bija 
monolītā betona karkass, kas ļauj veidot elastīgāku telpu plāno-
jumu, un kolonnu karkass, pārsegumi – monolīts stiegrbetons. 
Ēkai ir plakanais jumts ar minimālu slīpumu lietusūdens notecei, 
daļa jumta ir ekspluatējama, daļa nav. Sporta arēnai piemērots 
standarta paņēmiens, izbūvējot to no metāla un saliekamā beto-
na kolonnu karkasa, kā tas daudzviet tiek realizēts modernajās 
sporta hallēs. Fasādēs izmantoti tipiskie siltinātie sendvičpaneļi, 
skaņas izolācijai – perforēts finieris. Skolas ēkas siltinājumā 
izmantots 200 mm biezs akmensvates siltinājums. Ēkas fasāžu 
risinājums veidots ventilējamās fasādes sistēmā, galvenajā 
akcenta fasādē lietojot RUUKKI PRIMO moderno kompozītmate-
riāla kasešu risinājumu (Red Copper brushed tonis). Sāna fasāžu 
apdarē izmantotas šķiedrcementa plāksnes. Tehniskās telpas 
mikroklimata iekārtām izvietotas 3. stāvā. 

Lai garantētu ilgu kalpošanu, logiem un arī ātrija stiklotajai 
konstrukcijai tika izvēlēta alumīnija profilu sistēma. Stikliem ir 

8 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #4



pārklājumi, kas aizkavē telpu uzkaršanu. Durvis skolas ēkā atkarībā 
no funkcijas ir izgatavotas no koka vai metāla, ugunsdrošajos noda-
lījumos ir izmantotas durvis ar atbilstošu ugunsnoturības pakāpi.

Labiekārtojums atpūtai un funkcijai

Rēķinoties, ka skolotājiem uz darbu skolā jānokļūst arī no 
attālākiem rajoniem, labiekārtojuma risinājumā iekļauts pietie-
kams skaits stāvvietu, jā, protams, ir arī velostatīvi, kas atrodas zem 
atsevišķi būvētas nojumes, kā arī pie skolas centrālās ieejas. No 
materiāliem labiekārtojumā izvēlēts asfalts, bruģis, ir plaši koku un 
puķu stādījumi un zālieni, apgaismojums un soliņi. Fasāde vakara 
stundās darbojas kā iespaidīgs fons labiekārtojumam ar izgaismota-
jām LED joslām.
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V
iesnīca Hampton by Hilton Riga Airport dod jaunu un kvali-
tatīvu pienesumu Latvijas tūrisma nozarē, paplašinot Rīgas 
viesnīcu piedāvājumu. Viesnīca atrodas vien dažu minūšu 
attālumā no Rīgas lidostas (pie P-133 ceļa) un 20 minūšu 
brauciena attālumā no Rīgas centra un vecpilsētas. Tā pie-

dāvā pakalpojumus un risinājumus pat pašai prasīgākajai gaumei 
un ir īsta miera oāze, ko iecienījuši tranzīta pasažieri un tie, kuri 
ieradušies lidostā Rīga ar vēlajiem reisiem. Tāpat viesi īpaši novērtē 
superagrās continental brokastis, kuras tiek pasniegtas jau no čet-
riem rītā – tas viesnīcu praksē ir retums.

Piecos stāvos ir izvietoti 189 numuriņi, pieejama arī atpūtas tel-
pa, diennakts bārs un fitnesa centrs, kā arī biznesa centrs. Teritorijā 
ir autostāvvieta 74 transportlīdzekļiem, tostarp 6 elektromobiļu 
uzlādes vietas tiem, kuri izmanto EV uzlādes risinājumu.

Tā ir 4800. Hampton tīkla viesnīca pasaulē, taču pirmā Baltijas 
valstīs. Viesnīcā apvienotas kvalitatīvākās izmitināšanas iespē-
jas, jaunākās tehnoloģijas un mūsdienīgs interjers. Tās iekštelpu 
dizains līdzinās citām šī zīmola viesnīcām, tāpēc viesi, kuri jau 
iepriekš apmetušies Hampton by Hilton viesnīcu tīkla naktsmītnēs, 
var relaksēties sev ierastā vidē. Vienlaikus esam padomājuši par 
odziņām, kas šo viesnīcu atšķir no citām lielajā Hampton viesnīcu 
saimē. Atbalstot vietējos Latvijas uzņēmējus, veikti īpaši pasūtīju-
mi, kas lieliski iederas kopējā viesnīcas konceptā un papildina to. 
Viesu numuriņus, kuri ir 189, un restorānu rotā gleznas, ko radījusi 

TUVĀK LIDOJUMIEM —  

VIESNĪCA 

HAMPTON BY HILTON  

RIGA AIRPORT

MAIJA TRIKULE
Publicitātes foto

latviešu māksliniece Zane Veldre. 
Tāpat interjerā iekļaujas dabīgā 
sūnu siena (kompānija Hercs), un 
daļa mēbeļu tapušas pēc Edelveiss 
pasūtījuma atbilstoši Hampton 
vienotajām stila vadlīnijām, –
atklāj viesnīcas ģenerāldirektore 
Terēze Astahova.

Ēkas jaunbūves projekts tika 
īstenots 2022. gadā. Konkursā 
Latvijas Būvniecības Gada balva 

2022 to novērtējuši eksperti, un tas ieguvis 3. vietu nominācijā 
Jaunbūve – sabiedriskā ēka.

Kas padara ēku īpašu no būvniecības un arhitektūras 
viedokļa?
Dinamisms ārējā veidolā

Ēkas ārējais veidols ir izteiksmīgs, dinamisks un mainīgs. 
Ārsienas veido krāsoti gaiši pelēki trīsslāņu betona paneļi, uz 
kuriem tiek vertikāli stiprināti dekoratīvi krāsota betona izvirzījumi, 
starp kuriem atrodas vertikāli garenas proporcijas logi. Pie katra no 
izvirzījumiem ir slīpā leņķī piestiprinātas perforētas kasetes kapara 
tonī, kas tapušas, arhitektiem sadarbojoties ar uzņēmuma Ruukki 
speciālistiem, un tiek no aizmugures izgaismotas. Šīs vertikālās 

Adrese Priežkalni A, Rīga. 
Pasūtītājs Future Investments, 
attīstītājs VPH Latvia. 
Būvprojekts Mark arhitekti. 
Fasādes apdares kasetes 
Ruukki Liberta Elegant 500. 
Būvnieks UPB nams. Būvuzraugs 
Northproject. Projekta 
īstenošanas laiks 2021.−2022. g. 
Būvniecības laiks 13 mēneši.

3. vieta  
konkursā 
Latvijas 
Būvniecības 
Gada balva 2022 
nominācijā  
Jaunbūve – 
sabiedriskā ēka
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kasetes monolītajai ēkas betona fasādei piešķir dekoratīvu akcentu, 
kas izceļas. Perforētos elementus izvietojot dažādos leņķos, veidojas 
jaukts ritms no platākiem un šaurākiem elementiem, kas rada 
dinamiku, vērojot fasādi no dažādiem skatu leņķiem. Pateicoties 
kasešu perforācijas izgaismojumam, naktī fasādē parādās kustīgas 
gaismēnu spēles. Publisko zonu vizuāli izceļ gludas stikla sistēmas 
fasādes ar slēptu profilējumu. Ēkas ieejas daļa ir vizuāli akcentēta 
ar slīpu ievirzījumu ēkas apjomā. Vienstāva saimnieciskā ēkas daļa 
uz pagalma pusi ir krāsota tumšāka nekā pārējā fasāde, tā veido-
jot kontrastu starp pamata apjomu un piebūvi. Uz jumta atrodas 
tehniskās telpas, kuru fasādes apšūtas ar horizontālām alumīnija 
žalūzijām. Publisko zonu vizuāli izceļ gludas stikla sistēmas fasādes 
ar slēptu profilējumu, savukārt ēkas ieejas daļa ir vizuāli akcentēta 
ar slīpu ievirzījumu ēkas apjomā.

Telpu plānojums – praktisks un mūsdienīgs
Ēkas plānojumā izvēlētie risinājumi apvieno praktisko un mūs-

dienīgo. Ēkas apjomu veido L formas apjoms ar nelielu vienstāva ap-
jomu uz pagalma pusi, kas paredzēts saimnieciskajai funkcijai. Tās 
5 stāvu apjoms novietots paralēli zemesgabala robežai un blakus 
esošajam P-133 ceļam. Galvenā ieeja ir izvietota pret P-133 ceļu – 
pret ziemeļrietumiem. Ēkas 1. stāvā atrodas viesu koplietošanas 
telpas ar brokastu, atpūtas, fitnesa un konferenču zonām, personāla 
telpas, kā arī atsevišķā zonā nodalīts neliels skaits viesu numuru. 
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Savukārt 2.−5. stāvā izvietoti viesu numuri un telpas to apkalpoša-
nai – apkopes personāla un serveru telpas. Vestibila zāles centrā 
atrodas galvenais apkalpošanas punkts, kas vienlaikus pilda gan 
reģistratūras, gan bāra funkciju. No tā nodrošināta pilnīga zāles pār-
redzamība. Konferenču zāle no vestibila un restorāna zonas atdalīta 
ar stikla starpsienu, radot telpas turpinājuma iespaidu un nepiecie-
šamības gadījumā nodrošinot iespēju brokastot arī šajā telpā.

Ēkā projektētie viesu numuri ir veidoti pēc Hampton by Hilton 
viesnīcu standartiem un Latvijas likumu aktu normatīvajām prasī-
bām. Viesnīcas numuru veido viena telpa ar pievienotu vannas ista-
bu. Domājot par viesu ērtībām, daļai numuru ir durvis, kas savieno 
to ar blakusesošo numuru. 

Pagalma pusē ir piegādes zona un ar labiekārtojuma elementiem 
norobežota atkritumu novietne, un atpūta zona ar dīķi ar apstādī-
jumiem un koka skatu laukumu. Apstādījumu zonās izvēlēti vidēji 
zemi dažādu šķirņu krūmu un zālveida ziemciešu stādījumi ar deko-
ratīviem akcentiem, kas priecē acis dažādos gadalaikos. Teritorijas 
apzaļumojumu papildina arī 23 lapu kokaugi, galvenokārt skābarži 
un vilkābeles.

Ēkā izvietotas trīs kāpņutelpas, kas paredzētas gan evakuācijai, 
gan publiskai lietošanai, taču galveno tranzītfunkciju starp stāviem 
pilda divi ēkas centrā novietoti lifti. Viens no liftiem daļēji kalpo kā 
servisa lifts, jo tam katrā stāvā paredzēts savienojums ar apkopes 
personāla telpām. 
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ĶEKAVAS 

APVEDCEĻA 

FINIŠS

PAULA JANSONE
Foto BDCC arhīvs

2021. 
gada decembrī tika sākti būvdarbi vērienīgākajā 
ceļu infrastruktūras būves projektā Latvijas vēs-
turē – Ķekavas apvedceļā, kur pirmo reizi Latvijā 
tika lietots publiskās un privātās partnerības (PPP) 
finansēšanas un uzturēšanas modelis. Š.g. 13. ok-

tobrī pēc 23 mēnešu būvdarbiem 17,65 km garais ceļš, kurā atļautā ātruma 
posmi dažviet sasniegs 120 km, jau ir kļuvis pieejams lietotājiem. 20 gadu 
laikā kopš apvedceļa atklāšanas satiksmei privātais partneris ir uzņēmies 
nodrošināt ceļa atbilstīgu uzturēšanu un pieejamību lietotājiem. Projekta ko-
pējais budžets 20 gadu griezumā ir 250 miljoni eiro (bez PVN), kas ietver gan 
projektēšanas, gan būvniecības, gan finansēšanas, gan uzturēšanas un atpakaļ-
nodošanas izmaksas. Atbilstoši projektēšanas uzdevumam posmā no trases 

sākuma līdz autoceļam A5 ir izveidotas 
četras braukšanas joslas, turpinājumā līdz 
trases beigām – divas. Kopumā trasē ir 
deviņi dažādi rotācijas apļi, pieci divlīme-
ņu pārvadi, trīs tuneļi, gājēju tilts un četras 
lielizmēra caurtekas. 

Mārtiņš Lazdovskis, VSIA Latvijas 
Valsts ceļi valdes priekšsēdētājs:

Tas, ka Bauskas šoseja ir pārslogota, 
īpaši Pierīgā, bija zināms jau sen, taču ceļš 

Pārvads pār 
autoceļu A5 
virzienā uz 
Salaspili.
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Gājēju tilts ceļa 
10. kilometrā.

Tunelis 9,1. kilometrā 
ar rotācijas apļiem 

virzienā uz Baložiem 
un Rāmavu.

P
ubliskās – privātās partnerības līgums 
Par E67/A7 Rīga – Bauska – Lietuvas 
robeža (Grenctāle) posma 7.9 – 25.0 km 
(Ķekavass apvedceļa) projektēšanu, 
būvniecību, finansēšanu un uzturē-

šanu starp Latvijas Republiku, kuru pārstāv 
Satiksmes ministrija  un VSIA Latvijas valsts 
ceļi, kā publiskais partneris un AS Kekava ABT, 
kā privātais partneris tika parakstīts 2021. 
gada 16. jūlijā.  Tajā pašā datumā starp privāto 
partneri un Eiropas Investīciju banku (EIB) un 
Ziemeļu Investīciju banku (NIB) tika parakstīts 
līgums par projekta finansēšanu.

Projekta būvuzraudzību veica Firma L4.
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Trases 
pagrieziens 
pie Krogsila 
pārvada.

Rotācijas aplis 
savienojumam 
ar autoceļu A7.

līdz Ķekavas apvedceļa būvniecībai bija ļoti ilgs. Projekts tapa 
17 gadus, pirmā iecere tika sagatavota vēl 2005. gadā, bet reāla 
iespēja realizēt būvniecību parādījās tikai tad, kad sāka vērtēt 
publiskās un privātās partnerības (PPP) modeli. Apvedceļš ir 
celmlauzis ne tikai Latvijas, bet visu triju Baltijas valstu mēro-
gā, tas ir pirmais vērienīgais PPP projekts infrastruktūras jomā. 
LVC speciālisti, kuri ir strādājuši pie projekta pēdējos septiņus 
gadus, ir guvuši unikālu pieredzi, šie ir vienīgie profesionāļi 
Baltijas valstīs, kas ir izgājuši cauri visam PPP procesam tik vē-
rienīga projekta realizācijā. Tas, ka apvedceļa būvniecības fāze 
ir pabeigta, pierāda: ja mērķis ir visiem saprotams un ir vēlme 
to sasniegt, protam sadarboties gan valsts pārvaldes līmenī, gan 
ar starptautiskajiem partneriem un arī pašmāju ekspertiem un 
piegādātājiem.

Skaidrs, ka PPP nav panaceja, lai pārvaldītu un uzturētu kār-
tībā visu esošo valsts ceļu tīklu, taču mēs redzam, ka tas ir reāls 
instruments jaunu infrastruktūras projektu realizācijai. Jebkurš 
potenciālais PPP projekts tiek rūpīgi pētīts no ekonomiskā un 
finansiālā viedokļa, tikai tad, ja tiek izpildīti visi nosacījumi, ja 
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ir ekonomiskais pamatojums ilgtermiņa saistībām un sadarbībai 
ar privāto partneri, tam tiek dota zaļā gaisma. Patlaban strādā-
jam pie šāda potenciāla projekta – Iecavas un Bauskas apvedceļa, 
projekts ir sācis savu gaitu valdībā.

Juris Frīdmanis, AS KEKAVA ABT ģenerāldirektors:

Projekta laiks sakrita ar stingrākajiem Covid 19 ierobežoju-
miem (tostarp klātienes darba aizliegumu būvprojekta saska-
ņošanas laikā), karu Ukrainā, materiālu sadārdzinājumu, to ne-
pieejamību un no tā izrietošajām sekām. Tomēr, neraugoties uz 
visiem šķēršļiem, pateicoties elastīgai un savlaicīgai plānošanai, 

kā arī veiksmīgai sadarbībai 
starp publisko un privāto 
partneri, neviens projekta 
starpposms netika pārcelts.

2023. gada sezonā bija 
trīs galvenie izaicinājumi: 
pirmkārt, paredzami nepa-
redzamie laikapstākļi ziemas 
sezonā un spēcīgo lietavu 
uzplūdi jūlijā un augustā; 
otrkārt, satiksmes organi-
zācija būvniecības procesa 

Pārvads  
pār Ķekavas 

apvedceļu  
10. kilometrā.

laikā, jo uzdevums bija nodrošināt nepārtrauktu satiksmi 
konkrētajā autoceļa A7 posmā; treškārt, novecojusī meliorāci-
jas sistēma, kuras attīrīšanas atbildības zona tika dalīta starp 
būvnieku, Ķekavas pašvaldību un Zemkopības ministriju. Palu 
laikā Ķekavas novads ir pieskaitāms pie augsta riska applūša-
nas zonas, un risku vēl vairāk paaugstina kopš padomju laika 
nesakārtotais meliorācijas sistēmu tīkls. Sistēmas funkciju 
nodrošināšanai tīkls ir regulāri jāattīra, jāatjauno un atbilstoši 
jāuztur, tomēr finansējuma trūkums vai tā novirzīšana citām 
prioritātēm gan valsts, gan pašvaldības līmenī ir novedusi pie 
novārtā atstātas meliorācijas sistēmas. Rezultātā pavasara palu 
vai pārmērīgu lietavu laikā gruntī uzkrājas pārāk liels ūdens 
daudzums, ko nav iespējams laikus novadīt uz tam paredzē-
tajām vietām. Tādējādi, uzbērumā sakrājoties mitrumam, tā 
sasalšana un atkušana var izraisīt iesēdumu rašanos, kas tālāk 
rezultējas ceļa seguma plaisās un bedrēs. Pateicoties opera-
tīvai sadarbībai ar Ķekavas pašvaldību un valsts institūcijām, 
jautājums pamatā tika risināts lokāli, tomēr līdz kompleksai 
jautājuma sakārtošanai kāds laiks vēl jāpagaida. Viens no 
piemēriem – Ķekavas upe, kurai šķērsojot apvedceļu pēc būv-
projekta ir izbūvēta 9 m diametra caurteka, kas nodrošina liela 
apjoma ūdens caurplūdi. Diemžēl 100 m attālumā no objekta 
upes gultne ir palikusi netīrīta, un tas pavasara palu vai spēcīgu 
lietavu gadījumā var izraisīt blakus esošo pļavu pārplūšanu un 
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Pārvads trases 
19. kilometrā 
virzienā uz 
Bausku.

 Pārvads  
pār Ķekavas apvedceļu  

23. kilometrā.

20 APSKATS. ARHITEKTŪRA BŪVNIECĪBA DIZAINS / 2023 / #4



Pārvads  
pār Ķekavas 
apvedceļu  
23. kilometrā.

Pārvads  
pār Ķekavas apvedceļu 
16. kilometrā – 
Skujenieku ceļa (C12).
šķērsojums.

radīt apvedceļa uzbēruma pārmitrināšanās risku. Būvprojektā 
paredzēti dažādi risku mazinoši risinājumi, tāpēc varbūtība 
ir maza, bet tomēr pastāv. Meliorācijas kontekstā pat Ķekavas 
pašvaldībai rokas ir par īsu, un tika rakstīta vēstule Zemkopības 
ministrijas Nekustamajiem īpašumiem, taču pašreiz finansēju-
ma trūkuma dēļ Ķekavas upes gultnes tīrīšanas priekšlikums 
tiks iekļauts nākamo budžetu projektos un atrisināts līdz 
2027. gadam. Tāpat paši būvnieki uzņēmās daudzu privāto 
un pašvaldības grāvju tīrīšanu, kuri bija aizauguši un radīja 
aizsprostojumus. Šeit jāuzteic veiksmīgā sadarbība ar pašval-
dību un arī aktīvā iedzīvotāju iesaiste. Paldies arī ZMNĪ, kas at-
sevišķā projektā iztīrīja Butleru strauta 21. km, kurš bija stipri 
aizaudzis. Tagad šī vieta ir sakopta, un ūdens pārplūšanas risku 
nav. Ņemot vērā meliorācijas kontekstu, šā projekta realizācijā 
tika ļoti domāts par drenāžas un meliorācijas sistēmu korektu 
izveidi un pareizo filtrējošo materiālu iestrādi.

Ķekavas apvedceļš ir pilotprojekts citādākas pārvaldības un 
finansēšanas aspektā, tāpēc šeit gluži kā ugunskristībās bija 
jāiziet cauri visām iespējamām un neiespējamām grūtībām. 
Paredzams, ka šis projekts kalpos kā precedents turpmākajiem 
PPP modeļiem, kas dos iespēju valstij attīstīt dažādus  
infrastruktūras objektus ierobežotu valsts budžeta līdzekļu 
situācijā, kur līdzekļus īstermiņā nepieciešams novirzīt citām 
jomām.

Kopumā projekts noteikti attaisnoja savu nosaukumu – pub-
liskās un privātās partnerības projekts –, un abas puses bija ie-
interesētas, lai projekts izdodas par 110%, uzstādot jaunu kvali-
tātes latiņu. Līdz ar to daudzi jautājumi tika risināti ļoti operatīvi 
un konstruktīvi. Nereti komunikācija ar valsts iestādēm ir 
laikietilpīga, jo atbildes bieži ir formalizētas. Šajā gadījumā bija 
ļoti laba sadarbība starp komandām gan būvniecības laikā, gan 
gatavojoties uzturēšanai. Šis ir pirmais šāda modeļa projekts 
Latvijā, un tādējādi tiek radīts pozitīvs precedents nākamajiem 
projektiem, kur ir skaidrs rīcības modelis un atbildības jomas.

Inteliģentās sistēmas

Apvedceļā uzstādītas inteliģentās sistēmas, kas atbilst 
Eiropas labākajai praksei ceļu satiksmes uzraudzības un uztu-
rēšanas jomā – tās fundamentāli atšķir Ķekavas apvedceļu no 
jebkura cita ceļubūves objekta Latvijā. 17 km garajā ceļa posmā 
ir uzstādīta 21 videonovērošanas kamera, ar ko online režīmā 
24/7 tiks novērots apvedceļš. Tam tiks piešķirta atsevišķa 
organizācija un komanda, kas nodarbosies tikai ar satiksmes 
uzraudzību un pieejamības nodrošināšanu. Satiksmes vadības 
centrā vienlaikus atradīsies 2−3 operatori, un uz TV sienas varēs 
redzēt visas kameras, monitorēt situāciju uz ceļa un reaģēt 
uz problēmām. Piemēram, ja ir avārija, operatori informēs 
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Autoceļa A5 
pārvads.

attiecīgos dienestus un izsauks operatīvo brigādi, kas izbrauks 
uz ceļa, norobežos to no pārējiem satiksmes braucējiem un 
novērsīs negadījuma sekas. Ceļa garumā tiks izvietotas 2 me-
teostacijas, kas ik pēc 5 minūtēm sniegs aktuālo informāciju 
par laika apstākļiem: temperatūru, vēja ātrumu, apledojumu, 
snigšanu. Šie dati tiks izmantoti, lai signalizētu par preventīvo 
pretslīdes materiālu kaisīšanu vai ceļa tīrīšanu. Tāpat tiks iz-
vietoti speciāli sensori, kas mērīs gan satiksmes intensitāti, gan 
vidējo satiksmes ātrumu. Atbilstoši ātrumam (90−120 km/h), 
ja notiek izmaiņas satiksmes plūsmā, piemēram, mašīnas brauc 
ar 50 km/h, ar kamerām tiks identificēts iemesls.

Risinājums, par ko interesējas daudzi

Ņemot vērā projekta grandiozos apmērus un saspiestos 
termiņus, projektētājiem un būvniekiem bija jāmeklē maksimā-
li efektīvi un izmaksu ziņā samērīgi risinājumi. Viens no tādiem 
– unikālas saliekamās betona caurtekas, kas lietotas gājēju 
tunelī trases 14. kilometrā pie Ostvalda kanāla, gan arī 4 citās 
caurtekās. Kopējais gājēju tuneļa (Slēpotāju tunelis) garums ir 
35,05 m. Tunelis ir veidots kā lego klucīši, kas ražoti rūpnīcā 
un 4−7 dienu laikā tiek salikti objektā. Šīs tehnoloģijas patents 
pieder čehiem, ražošana izpildīta Polijas rūpnīcā. Līdz šim 
Latvijā tāda tehnoloģija nav lietota, bet, tā kā tas ir ekonomiski 
pamatots un funkcionāls risinājums, par to interesējas arī citi 
būvnieki un pasūtītāji. Klasiskajā gadījumā, ja ir paredzēts ceļš, 
kas šķērso mazākas nozīmes ceļu, lai cilvēkiem nodrošinātu 
mobilitāti, tiek izbūvēts vai nu pārvads (kas ir dārgi un ilgi, un 
ne vienmēr ir ekonomiski pamatoti), vai tunelis ar tradicionāla-
jām būvniecības tehnoloģijām (nedaudz lētāk, bet ļoti laikietil-
pīgi – 9 mēneši). Interesants risinājums ir lietots arī tilta betona 
apmalēs – to ražošanā izmantots betons un pārstrādātas PET 
pudeles. Šis risinājums pilda gan apmales, gan lietus kanali-
zācijas funkciju, vienlaikus pasargājot trotuāru no brauktuves 
un novadot ūdeni no ceļa. Objektā arī izbūvēts pārvads, kas 
veidots no MSE sienām (Mechanically stabilized earth). Pats 
konstrukcijas veids ir unikāls Latvijā (risinājums importēts no 
Vācijas) – tas dod iespēju ievērojami samazināt minerālmate-
riālu patēriņu, būvējot uzbērumu, un rada estētiski baudāmu 
risinājumu.

Projekta risinājumi ievērojami uzlabos arī velobraucēju 
un gājēju ikdienu – kopumā izbūvēti gandrīz 8 km ietves un 
veloceliņu, kas kopā ar Ķekavas pašvaldības ieguldījumiem 
veloinfrastruktūrā dos iespēju Ķekavas iedzīvotājiem nokļūt 
Rīgā, neizmantojot autotransportu.
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Gājēju tilts 
un pārvads 

pār Ķekavas 
apvedceļu 

10. kilometrā.
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Ķekavas apvedceļš virzienā uz Rīgu 
pirms autoceļa A5 šķērsošanas.

Projekta ietvaros tika pievērsta uzmanība arī bērnu un 
jauniešu drošībai uz ceļa. Ceļa būvniecības laikā tika organi-
zētas drošības kampaņas – Baložu vidusskolas bērniem tika 
izsniegti atstarotāji un stāstītas lekcijas, rādītas prezentāci-
jas, kā uzmanīties būvniecības darbu un ceļu tuvumā. Tāpat 
Ķekavas mākslas skolas skolēni tika iesaistīti Slēpotāju tune-
ļa estētiskajā apdarē – uz tuneļa sienām tiks izvietoti bērnu 
zīmējumi. Kopumā konkursam tādi tika iesūtīti 104.

Varētu domāt, ka šis ir tikai kārtējais ceļa projekts, 
izpildīts nedaudz citā formā, bet tā gluži nav. Pirmkārt un 
galvenokārt – tas ir vērā ņemams ieguvums sabiedrībai, jo 
maksimuma stundās brauciena laiks no Ķekavas (kur dzīvo 
liela daļa Rīgā strādājošo iedzīvotāju) līdz Rīgai samazinā-
sies par 30 minūtēm, kas rezultējas gan degvielas, gan laika 
ekonomijā. Otrkārt, tā ir iespēja attīstīties Ķekavas reģionam, 
kļūstot pievilcīgākam mobilitātes ziņā un iztiekot bez to ag-
rāk šķērsojošās tranzīta plūsmas. Pateicoties PPP modelim, 
šim ceļam ir arī cits uzturēšanas standarts, kas paaugstina 
kopējo kvalitātes latiņu. Treškārt, ieguldījumi infrastruktūrā 
iet roku rokā ar valsts ekonomisko attīstību un uzplaukumu. 
Pat vairāk: pēc ekonomistu secinājumiem, tieši krīzes laikā 
ekonomikas sildīšana ar infrastruktūras projektiem ir viens 
no fundamentāliem soļiem krīzes pārvarēšanā.

Gājēju tilts ceļa 
10. kilometrā.
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C
eļu remontdarbi nereti apgrūtina dzīvi autovadītājiem un 
apkārtējiem iedzīvotājiem, kas pārvietojas pa autoceļu, kur 
tiek veikti asfalta kārtas atjaunošanas darbi. SAINT-GOBAIN 
ADFORS CZ piedāvā izstrādājumus asfalta stiegrošanai, kas 
pagarina tā kalpošanas laiku līdz pat 3 reizēm un samazina 

turpmākās uzturēšanas izmaksas līdz pat 50%.
Asfalta stiegrojuma lietošana veicina arī oglekļa dioksīda emisiju 

samazināšanu gaisā, tā kā ir ilgāki laika intervāli starp uzturēšanas 
un seguma atjaunošanas darbiem. SAINT-GOBAIN ADFORS CZ ražo 
stiklašķiedras ģeorežģus Čehijā un izplata tos visā Eiropā un citās 
pasaules valstīs. Vienu no jaunākiem asfalta stiegrošanas ģeokom-
pozīta veidiem ieklāja tālajās Fēru salās.

Ģeorežģi dažādiem ceļa segumiem

ADFORS GlasGrid® zīmolam 
ir vairāki ģeorežģu veidi, kas 
novērš vai samazina asfalta plai-
sāšanu. Pašlīmējošie ģeorežģi ir 
labākais risinājums ieklāšanai 
uz esošas vai jaunas asfalta 
kārtas, savukārt ģeokompozīti 
ir piemēroti frēzētām virsmām. 
Asfalta ģeokompozītu izmanto 
arī lokāliem remontdarbiem, 
piemēram, bedrīšu remontiem, 
asfalta šuvēm, izdrupumiem ap 

aku vākiem un citiem lokāliem asfalta bojājumu remontiem. Jaunajā 
asfalta kārtā plaisu kopēšana progresē no vecā asfalta apakškārtas 
plaisām, asfalta vai dzelzsbetona plākšņu šuvēm un defektu vietām. 
SAINT-GOBAIN ADFORS CZ izstrādājumiem sārmu izturība ir pietie-
kama, lai tos izmantotu virs betona segumiem.

GlasGrid® Rapid – ātrs risinājums asfalta 
pastiprināšanai

GlasGrid® Rapid ir īpašs produkts, kam pēdējā laikā pievērsta 
liela uzmanība. Tas ir paredzēts ātrai ieklāšanai gan lielās platībās, 
gan lokāliem asfalta plaisu un bedrīšu remontiem. Šis asfalta  

ILGTSPĒJĪGI RISINĀJUMI

ASFALTA 

PASTIPRINĀŠANAI

ADFORS 
GlasGrid® 

Rapid
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stiegrošanas ģeokompozīts sastāv no stiklašķiedras režģa, kas 
pārklāts ar polimēru, un neausta ģeotekstila, kas pilnībā piesūcināts 
ar modificētu bitumenu. Piesūcināts ģeotekstils ar pašlīmējošo 
slāni no apakšas ir pārklāts ar aizsargplēvi, un uz Rapid virsmas ir 
izkaisīts smilts slānis.

Pateicoties iebūvētajam pašlīmējošam slānim, Rapid ievērojami 
paātrina jaunas asfalta kārtas ieklāšanas darbus, jo nav nepiecieša-
ma saistvielas izsmidzināšana pirms asfaltēšanas. Rapid nodrošina 
gan izcilu adhēziju uz vecās asfalta virsmas, gan nepieciešamo 
sasaisti ar jauno asfalta kārtu. Rapid ieklāšana ir vienkārša – ģeo-
kompozītu izrullē, noņem pašlīmējošā slāņa aizsargplēvi, piespiež 
ar veltni, un posmu var asfaltēt. Vēl viena priekšrocība ir ģeokompo-
zīta augstā adhēzija ar veco asfalta virsmu, kas nodrošina ieklāšanu 
bez izstrādājuma viļņošanās. Lieliska adhēzija un smilts slānis uz 
Rapid virsmas novērš ģeokompozīta pielipšanas risku pie būvniecī-
bas tehnikas riepām, kura pārvietojas pa ieklāto ģeokompozītu.

Rapid var izmantot uz dažādām virsmām:
• veca/jauna asfalta;
• veca/jauna betona;
• frēzētas virsmas;
• kombinētas – frēzētas un gludas – virsmas.

GlasGrid® Rapid Fēru salās un Čehijā

Šis jaunais produkts tika veiksmīgi izmantots Fēru salās 
Klaksvīkas ostas pievedceļu un pārkraušanas zonu seguma atjau-
nošanas darbos. GlasGrid® Rapid ieklāja uz esošās betona virsmas, 
nosedzot to ar 5 cm asfalta kārtu. Ģeokompozīta izmantošana sama-
zināja būvniecības procesu skaitu, pateicoties ieklāšanas tehnoloģi-
jai bez saistvielas, kas ievērojami paātrināja seguma atjaunošanas 
darbus ostā.

Čehijā GlasGrid® Rapid tika izmantots, lai atjaunotu ceļa segumu 
Kunčinas ciemā netālu no Moravská Třebova. Ģeokompozītu 
izmantoja, lai pastiprinātu lokālas vietas ar konstatētiem asfalta 
bojājumiem. Pusstundas laikā tika ieklāts un asfaltēšanai sagatavots 
Rapid ģeokompozīts 400 m2 platībā. Vienkāršo un ātro ģeokompo-
zīta ieklāšanu bez izsmidzināmās saistvielas ļoti atzinīgi novērtēja 
Moravská Třebova Pārdubices novada ceļu pārvaldes un tehniskās 
apkopes darbinieki.

Vides aizsardzība ar GlasGrid®

Neatkarīgam Zviedrijas uzņēmumam tika pasūtīts veikt tipiskas 
Eiropas automaģistrāles dzīves cikla novērtējumu ar diviem da-
žādiem seguma atjaunošanas risinājumiem. Pētījuma mērķis bija 
novērtēt un kvantitatīvi noteikt GlasGrid® GG pašlīmējošā ģeorežģa 
pozitīvo ietekmi uz vidi. Tika salīdzināti un izvērtēti divi 1 km gari 
automaģistrāles posmi 30 gadu periodā. Automaģistrāles posms, 
kas atjaunots un uzturēts, neizmantojot ceļa stiegrojumu, tika 
salīdzināts ar citu ceļa posmu, kur izmantoja GlasGrid® GG ģeorež-
ģus. Dzīves cikla pētījuma rezultāts parādīja pozitīvu ietekmi uz 
vidi posmā, kur izmantoja GlasGrid® GG stiegrojumu, – ģeorežģis 
samazināja kopējās CO₂ emisijas par gandrīz 20%, pagarinot ceļa 
seguma atjaunošanas intervālus, kas pēc emisijas lieluma pielīdzi-
nāmi 112 lidojumiem turp un atpakaļ starp Parīzi un Ņujorku. Šāds 
emisiju samazinājums ir tikai par 1 km automaģistrāles asfalta uztu-
rēšanas un atjaunošanas darbiem 30 gadu laikā. Jāpiemin arī tas, ka 
GlasGrid® izstrādājumi ir viegli frēzējami un pārstrādājami, kā arī 
viegli iestrādājami reciklētajā asfaltā.

GlasGrid® Rapid ģeokompozīta ieklāšana  
Kunčinas ciemā netālu no Moravská Třebova, Čehijā.

Juris Indāns
SIA ViaCon Latvija
juris.indans@viacon.lv
+37129390871

Slawomir Post
SAINT-GOBAIN ADFORS CZ s. r. O
slawomir.post@saint-gobain.com
+48724210107



P
ašā Tallinas sirdī, kur vēsture harmoniski saplūst ar mūsdie-
nām, ceļotājus un piedzīvojumu meklētājus aicina unikāls un 
aizraujošs arhitektūras šedevrs. Hektor Container Hotel ir pio-
nieris viesnīcu konceptā, piedāvājot ceļojumu cauri laikmetiem, 
kuru jo īpaši novērtēs tie, kas meklē neaizmirstamu viesnīcas 

pieredzi un ciena ilgtspējīgu domāšanu.

Laikmeta iedvesmots koncepts

– Labākās mājas ir tās, kas mums nav jābūvē, – saka Hektor 
Container Hotel īpašnieks Stens Tiks. Šī filozofija ir bijusi pamatā 
Hektor Container Hotel projekta konceptam. Viesnīca atrodas vēstu-
riskā ēkā, kas pazīstama kā 1874. gadā būvēts depo, kurš ir bagāts ar 
savu daudzveidīgo vēsturi. Laika gaitā ēka kalpoja dažādiem mēr-
ķiem, tajā skaitā kā dzelzceļa remonta darbnīca, kuras tiešā tuvumā 
atrodas Igaunijas lielākā dzelzceļa stacija. Vēl 2016. gadā šajā vietā 
atradās padomju laika tirgus, piedāvājot plašu preču klāstu. Tomēr 
2018. gadā notika pārmaiņas, sākot ambiciozu projektu, kas pārvērta 
šo vietu par Hektor Container Hotel. Šī inovatīvā viesnīca bija radīta, 
lai pārveidotu Tallinas tradicionālo un brīžiem vienmuļo viesnīcu tir-
gu, ieviešot svaigas idejas un inovācijas standartizēto viesnīcu nozarē. 
Rezultātā Hektor Container Hotel piedāvā izcila servisa un dizaina 
kombināciju, kas uztur augstus standartus komforta, estētikas, klientu 
apkalpošanas un visbeidzot vides ilgtspējas ziņā.

MATERIĀLU 

PĀRSTRĀDĀJAMĪBAS 

ELEGANCE VIESNĪCU 

KONTEKSTĀ

PAULA JANSONE
Foto Hektor Container Hotel  
un BDCC arhīvs

 Pasūtītājs  
Sten Tikk un Velvet OÜ, 
projekts KOKO Architects, 
UDDU architects.

1. vieta konkursā Ilgtspējība 
arhitektūrā būvniecībā 
dizainā Baltijā 2023 
nominācijā Ilgtspējīgākā 
ēka – publiskā ēka
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Domājot iekšā kastē*

Ceļš uz Hektor Container radīšanu sākās ar vietas izvēli – 
Telliskivi, Tallinas modernāko un hipsterīgāko rajonu – un vēstu-
riskās ēkas izvēli – pamestu cara laikā izbūvētu lokomotīvju depo. 
Šī telpa īpašā veidā iedvesmoja projekta komandu izpētīt netradi-
cionālus un radošus risinājumus, kas galu galā noveda pie idejas 
pārveidot kravas konteinerus par viesnīcas numuriem. Lai gan 
kravas konteineri visā pasaulē tiek izmantoti dažādiem mērķiem, 
ieskaitot hosteļus, studentu dzīvokļus un biroju telpas, Hektor 
Container ieviesa nebijušu inovāciju, kļūstot par pasaulē pirmo, kas 
kravas konteinerus lietoja viesnīcas iekšienē, radot vēsturiskajā depo 
unikālu kampusu. Turklāt pārstrādes idejas šeit iet krietni tālāk par 
konteineru pārizmantošanu.

Projekta autoru galvenais mērķis nebija modernizēt ēku. Visas 
ēkas nesošās konstrukcijas tika saglabātas, atjaunojot tikai labierīcī-
bas, logus un durvis, bet viesnīcas numuri izvietoti kravas konteine-
ros, uzstādot atbilstošu izolāciju. Konteinera iekšpuse tika izolēta ar 
poliuretāna putām, kas pat plānā slānī nodrošina izcilu siltumizolā-
ciju. Izolācija tika papildus pārklāta ar ugunsdrošu šķiedras cementa 
plāksni, lai nodrošinātu nepieciešamo pretuguns aizsardzību katram 
konteineram. No iekšpuses viesnīcas numuri ir apdarīti ar bērza 
skaidām, kas rada īpašu siltuma un mājīguma sajūtu, parūpējoties arī 
par veselīgu un fiziski patīkamu mikroklimatu. Izolācijas, ventilācijas 

* Pārfrāzējot angļu valodas izteicienu thinking out of box.
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un skaņas izolācijas integrācija tika veidota gluži kā tehnoloģisks 
brīnums, nodrošinot viesu komfortu visos gadalaikos un līdztekus 
samazinot enerģijas patēriņu. Katram konteineram ir sava tualete 
un dušas istaba. Viesnīcas koplietošanas telpas ir klātas ar tērauda 
grīdas flīzēm no bijušās rūpnīcas, kuras tika attīrītas un atjaunotas. 
Savukārt jaunie gājēju celiņi izgatavoti no koka konstrukcijām. Arī 
mēbeļu izgatavošanā galvenokārt izmantoti pārstrādāti materiāli, 
piemēram, pārstrādāti ādas sēdekļi, mēbeles no pārstrādāta koka 
un saglabātas vecas mēbeles.

Zaļa oāze no pārstrādātiem materiāliem

Konteineri tika izvietoti kādreizējā remonta angārā, izveidojot 
ieliņas ar dažādiem augstumiem, zaļas apstādījumu vietas un vili-
nošu publisko telpu. Tomēr īsta burvība izpaužas interjera dizainā, 
kur materiālu pārstrāde ieņem centrālo vietu. Hektor Container 
Hotel piedāvā no jauna palūkoties uz filozofiju par materiālu 
ekonomiju, atkārtošanu un pārstrādi, cenšoties samazināt oglekļa 
izmešu daudzumu un izmantot jaunas resursu ekonomijas prakses 
būvniecībā. Interjera dizainā ir iekļauti pārstrādāti un atjaunoti 
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ērtībām, izmantojot internetu un e-pastu. Tā kā Hektor Container 
ir apņēmies būt videi draudzīgs zīmols un ievērot ilgtspējīgas 
vērtības, viesnīca jau tagad ievieš dažādas ilgtspējīgas prakses, kas 
nav raksturīgas augstākās klases viesnīcām. Viens no lielākajiem 
inovāciju piemēriem ir viesnīcas pieeja brokastīm. Kamēr tradicio-
nālās viesnīcas bieži piedāvā pārbagātas zviedru galda brokastis, 
liekot uzsvaru uz kvantitāti, Hektor Container Hotel izvēlas kvalitāti, 
savā brokastu klāstā izmantojot tikai vietējos svaigos produktus un 
brokastis pasniedzot individuālos šķīvjos. Šāda pieeja ievērojami 

samazina iepakojumu, veicina vietējo 
produkciju un minimizē pārtikas 
atkritumus, un tas ir būtisks solis ceļā 
uz atbildīgāku resursu patērēšanu. 
Šī viesnīca ir piemērs, kā ilgtspējīgas 
viesnīcas koncepts, uzņēmējdarbība 
un viesmīlība var iet roku rokā ar 
dabu un apkārtējo vidi, cienot lokālās 
tradīcijas un vēsturi un radot ne tikai 
ērtības, bet arī videi draudzīgu un 
ilgtspējīgu ceļojumu pieredzi.

materiāli, dodot jaunu dzīvību priekšmetiem, kas citādi būtu tikuši 
izmesti. Kravas konteineru pārvēršana par mājīgiem un moderniem 
numuriem radīja unikālus izaicinājumus, tāpēc bija svarīgi izvēlēties 
materiālus, kas nodrošina gan komfortu un estētiku, gan ilgtspējas 
principu ievērošanu. Bērza skaidas un koks kopā ar atbilstošu toņu 
paleti rada siltas un aicinošas interjera noskaņas, bet regulējams 
apgaismojums viesiem ļauj pielāgot numura atmosfēru, samazinot 
nevajadzīgu elektroenerģijas patēriņu.

Inovācijas ilgtspējas un pārstrādes jomā

Jāuzsver, ka projekta autori neapstājās tikai pie inovatīvās kravas 
konteineru izmantošanas vai materiālu pārstrādes; ilgtspējas filo-
zofija tika izvērsta visos viesnīcas procesos. Hektor Container Hotel 
apņemšanās attiecībā uz pārstrādi ir attiecināma uz visiem viesu 
apkalpošanas aspektiem. Piemēram, lai minimizētu plastmasas 
ražošanu, viesnīcā, pretēji tradicionālajai pieejai, netiek piedāvāti 
vienreizlietojamie priekšmeti, piemēram, minibāri un šampūni 
numuros. Tāpat viesiem netiek izgatavotas plastmasas atslēgu 
kartes, tā vietā viņi saņem kodus, lai piekļūtu savām telpām un 
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VĒRTĪGĀKĀS  

BALTIJAS ĒKAS  

UN PROJEKTI  

2023

K
onkursa Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecībā, dizainā, kas norit 
jau 9. gadu, pēdējos divus gadus aptverot ne vien Latvijas, bet 
arī Baltijas valstu vērtīgākās ēkas un objektus, organizators 
ir biedrība Building Design and Construction Council (BDCC, 
www.buvniekupadome.lv), sadarbības partneris Būvniecības 

valsts kontroles birojs (BVKB).
Šogad konkursam saņemti pieteikumi no Latvijas, Igaunijas 

un Lietuvas. Gala ceremonija norisinājās 2023. gada 5. septembrī 
biznesa centrā ORIGO ONE.

Jāuzsver, ka konkursa nozīme valsts mērogā nav apšaubāma, 
turklāt Latvijai ar to iespējams lepoties Baltijas kontekstā kā pir-
majai un vienīgajai valstij, kas organizē šādu pasākumu un publisko 
patiešām ilgtspējīgas ēkas. Konkursu var uzskatīt par ilgtspējīgas 
būvniecības un arhitektūras konceptu praktisko veicināšanu. Līdz ar 
konkursu tiek popularizēti vērtīgi un ilgtspējīgi projekti, ko ir vērts 
izzināt un no kā mācīties. Pieredzes pārnese profesionāļu aprindās 
ir pamats arvien labāku būvniecības tradīciju attīstībai un nostipri-
nāšanai.

Kā jau ierasts, septembra sākums katru gadu saistās ar praktis-
kās ilgtspējības dienām – viena no dienām tiek veltīta konferencei, 
otra – ilgtspējības konkursa uzvarētāju paziņošanai. Šogad konfe-
rence notika 4. septembrī jaunbūvētajā Ogres Valsts ģimnāzijas ēkā, 
ar saturīgām un aizraujošām lekcijām uzstājās ainavu arhitekte un 
pasniedzēja LBTU Una Īle, arhitekte Ilze Liepiņa (Sudraba arhitek-

Foto  
Madara Pumpure,  
Renārs Koris
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tūra), Schneider Electric Latvija vadītājs Igors Golubevs, WOOD 
Board&Color pārstāvis Staņislavs Kuzjomins, Kourasanit zīmola 
vadītājas Raitis Avots, Valmieras domes pārstāve Zanda Lapsa, par 
Ogres Valsts ģimnāzijas iespaidīgajām fasādēm stāstīja RUUKKI 
Latvija pārstāvis Jānis Zaharāns, konferences viesiem skolas ēku 
izrādīja Ogres Valsts ģimnāzijas direktore Inna Zeņkeviča. 

KONKURSA ILGTSPĒJĪBA ARHITEKTŪRĀ, 

BŪVNIECĪBĀ, DIZAINĀ BALTIJĀ 2023 

REZULTĀTI

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – dzīvojamā ēka

1. vieta. Cedar House, Lietuva. Projekts Arūnas Liola, Rolandas 
Liola, Edgaras Neniskis, Rūta Vitonyte, arches.

2. vieta. Jauna dzīvojamā ēka Merks Viesturdārzs II kārta, Rīga, 
Latvija. Pasūtītājs Merks Mājas, projekts RUUME arhitekti, 
būvnieks Merks, galvenais būvuzraugs Kaspars Putniks.

Atzinības.
Jauna dzīvojamā ēka Merks Duntes zīles, Rīga, Latvija. Pasūtītājs 

Merks Mājas, projekts Diānas Zalānes projektu birojs, būvnieks 
Merks, būvuzraugs KKM projekts.

Jauna dzīvojamā ēka Merks Mežpilsēta, Rīga, Latvija. Pasūtītājs 
Merks Mājas, projekts Projektu birojs Grietēns un Kagainis, 
būvnieks Merks, būvuzraudzība Būves un būvsistēmas.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – publiskā ēka

1. vieta. Hektor Container Hotel, Tallina, Igaunija. Pasūtītājs Sten 
Tikk un Velvet OÜ, projekts KOKO Architects, UDDU architects.

2. vieta. Latvijas Valsts meži Klientu centrs, Jelgava, Latvija. 
Pasūtītājs LVM, projekts 5.iela, būvnieks Selva būve, būvuzraugs 
Būves birojs.

3. vieta. Jelgavas Vecpilsētas kvartāla vēsturiskās apbūves 
revitalizācija. Pasūtītājs Jelgavas valstspilsētas pašvaldība, 
būvprojekti Livland Group, būvnieki RERE Meistari, Warss+, 
ekspozīcija DJA, Solavi, Putnu Studija, Yes We Can, Overly. 
Kvartāla revitalizācijas projekta līdzautors Jelgavas reģionālais 
tūrisma centrs.

Atzinība. Studentu dienesta viesnīca Jelgavas ielā, Rīga, Latvija. 
Pasūtītājs J12, projekts DUAL arhitekti, būvnieks LNK Industries, 
būvuzraudzība Arhitektūras un Celtniecības Inženieru Dienests.

Nominācija Ilgtspējīgākais projekts

1. vieta. Ogres ģimnāzijas un sporta halles jaunbūve. Pasūtītājs 
Ogres novada dome, projekts Nams, būvniecība PS MMG, 
būvuzraudzība Akorda/Firma L4.

2. vieta. Avala Office Building, Tallina, Igaunija. Pasūtītājs KAAMOS 
Group, projekts PIN architects, būvnieks Kaamos.

3. vieta. ZEISS BIROJI, Rīga, Latvija. Pasūtītājs Mūkusalas Biznesa 
Centrs, projekts Dual arhitekti, būvnieks Velve, būvuzraudzība 
Būvuzraugi LV.

Atzinības
Vēsturiskas ēkas restaurācija, Tirgus laukums 5, Ventspils, Latvija. 

Pasūtītājs Ventspils pašvaldība, projekts Arhitektu birojs Krasts, 
Konvents. 

Dzīvojamā ēka Moho Park, Rīga, Latvija. Pasūtītājs Kaamos Real 
Estate, projekts PBR.

Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas labiekārtojums

1. vieta. Sporta un aktīvās atpūtas parks Mežs, Valmiera, Latvija. 
Pasūtītājs Valmieras novada dome, projekts Alps ainavu 
darbnīca, City playground, būvnieks Asfaltbūve un Ķekava-PMK, 
būvuzraudzība Geo Consultants.

2. vieta. Dailes teātra laukuma labiekārtojums, Rīga, Latvija. 
Pasūtītājs VNĪ, projekts MADE arhitekti, būvnieks Kvinta BCL.

3. vieta. Saulkrastu brīvdabas estrāde un Neibādes parks, Latvija. 
Pasūtītājs Saulkrastu dome. Projektēšana, būvniecība Tilts, 
būvuzraudzība PS L4&Mūsu uzraugs.

3. vieta. Daugavpils cietokšņa publiskā ārtelpa. Pasūtītājs 
Daugavpils dome, projekts REM Pro, būvnieks Lagron.

Atzinība. Rundāles ūdensdzirnavu muzejs. Pasūtītājs Rundāles 
Dzirnavas, projekts Komunālprojekts Jelgava, būvnieks Mītavas 
būve, būvuzraugs Dins A.

Nominācija Ilgtspējīgākā studentu ideja

1. vieta. Gabrielė Ibėnaitė, Vilniaus Dailes akademijos, Kauno 
fakultetas.

2. vieta. Agnese Sauska, Rīgas Tehniskā universitāte.
3. vieta. Liutauras Skvireckas, Vilniaus Dailes akademijos, Kauno 

fakultetas.
Atzinības
Vilniaus Dailes akademijos, Kauno fakultetas – Adelė Astrauskaitė, 

Alanta Petrauskaitė, Augustė Visockytė, Auksė Vilkevičiūtė, 
Emilija Kregždytė, Emilis Butkus, Ieva Janulaitytė, Indrė 
Petkevičiūtė, Milda Miniauskaitė, Skaistė Bliūdžiūtė.

Rīgas Tehniskā universitāte, Dizaina tehnoloģiju institūts – Agnese 
Sauska, Aļisa Ļeksunova, Eduards Helmuts Šmits, Gita Vanaga, 
Ieva Budze, Justīne Asīte, Karīna Haustova, Kitija Berga, Madlēna 
Ūdre, Maira Gaiķe, Reinholds Švarcs, Sofja Popova, Unigunda 
Meijere, Viktorija Stepanjana.

Rīgas Celtniecības koledža – Matīss Graudiņš.
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VAS Valsts nekustamie īpašumi  
valdes priekšsēdētājs Renārs Griškevičs

VNĪ 
kā lielākais būvdarbu pasūtītājs publiskajā sekto-
rā un valsts iestāžu telpu uzturētājs ir mērķtiecīgi 
uzņēmis ilgtspējas kursu, rūpējoties par efektīvu 
un ekonomisku resursu izmantošanu, gan ēkas 
atjaunojot, gan pārvaldot. Mūsu redzējums un 

pieredze, lai risinātu ar klimatu un vidi saistītos izaicinājumus, 
veicinātu ilgtspējīgas ekonomikas attīstību Latvijā, ir ietverts izstrā-
dātajās Ilgtspējīgas būvniecības prasībās visai nozarei. Prasības jau 
šobrīd iekļautas vairākos attīstības projektos, un paralēli tam aktīvi 
dalāmies ar savu pieredzi ilgtspējīgas būvniecības jautājumos gan 
VNĪ, gan citu organizētajos pasākumos, tostarp konkursā Ilgtspējība 
arhitektūrā, būvniecībā, dizainā. Ilgtspējīgs un sakārtots visas 
Latvijas nekustamo īpašumu portfelis ir nozares kopdarbs, tādēļ 
svarīgi dalīties ar labo praksi un atzīmēt, izcelt jau paveikto.

Linstow Baltic un t/c Origo komercdirektore  
Evija Majevska

M
ēs esam gandarīti, ka starptautiskā konkursa Ilgtspējība 
arhitektūrā, būvniecībā, dizainā 2023 noslēguma ceremoni-
ja notiek tieši biznesa centrā Origo One, jo pavisam nesen – 
2021. gadā arī – t/c Origo paplašinātā ēka un biznesa 
centrs Origo One tika atzīti par ilgtspējīgāko ēku Latvijā. 

Mums ir ne tikai jāveicina ilgtspējīgu risinājumu klātbūtne mūs-
dienu arhitektūrā, bet arī jānovērtē tie, kuri, realizējot būvniecības 
projektus Latvijā un kaimiņvalstīs, ilgtspēju uzskata par būtiskāko 
no prioritātēm, tādēļ es priecājos, ka mūsu ilggadējo sadarbības 
partneru biedrības Building Design and Construction Council 
rīkotais konkurss, kurš norit nu jau 11 gadus, pēdējos divus gadus 
aptver ne vien Latvijas, bet arī Baltijas vērtīgākās ēkas un objektus.

Linstow Baltic projektu direktors Andis Kublačovs

V
idei un cilvēkam draudzīgas pilsētvides radīšanai ir jābūt 
jebkuras jaunbūves un citu vērienīgu projektu vīzijas un 
ilgtspējas pamatā. Šī pieeja ir bijusi priekšnosacījums tam, 
ka Linstow Baltic ir izdevies Rīgu papildināt ar ērti pieeja-
mo, ikdienā iecienīto un plaši apmeklēto t/c Origo, kā arī 

sekmējis to, ka t/c Origo paplašinātā ēka un biznesa centrs Origo 
One 2021. gadā tika atzīti par ilgtspējīgāko ēku Latvijā. Tādēļ ir tikai 
likumsakarīgi, ka starptautiskā konkursa Ilgtspējība arhitektūrā, 
būvniecībā, dizainā 2023 noslēguma ceremonija notiek tieši biznesa 
centrā Origo One. Linstow Baltic vārdā vēlos apsveikt visus konkur-
sa nominantus un esmu pārliecināts, ka šis konkurss nepārprotami 
veicina ilgtspējīgas arhitektūras un modernu būvniecības projektu 
atpazīstamību visā Baltijas reģionā.
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Organizatoru pieredze
Par biedrību Building Design and Construction 
Council (BDCC)

Biedrības dibinātājas un vadītājas – Gunita Jansone un Agrita 
Lūse – būvniecības, dizaina un arhitektūras popularizēšanas jomā 
darbojas jau vairāk nekā 27 gadus. Kopš 2014. gada projektu attīs-
tība norisinās biedrības BDCC ietvaros, un tie ir forums–konkurss 
Sieviete arhitektūrā, būvniecībā, dizainā, konkurss Ilgtspējība ar-
hitektūrā, būvniecībā, dizainā, konkurss Latvijas Būvniecības Gada 
balva, praktiski izglītojošas konferences arhitektiem, attīstītājiem un 
būvinženieriem: Pilsētas kvartālu attīstība, Ilgtspējība arhitektūrā, 
būvniecībā, dizainā un Industriālās būvniecības izaicinājumi.

Noorganizētas 8 ikgadējās lielformāta ceļojošās izstādes, veltītas 
arhitektūrai, būvniecībai un dizainam. Astoto gadu tiek organizēta 
kampaņa Mācies būvniecību. Trešais gads ir izdevumam APSKATS 
ARHITEKTŪRA, BŪVNIECĪBA, DIZAINS, kas mērķtiecīgi nonāk pie 
nozares profesionālās auditorijas, apkopojot aktuālāko un saistošā-
ko nozaru informāciju un papildinot to ar kvalitatīviem fotoattēliem. 
Šobrīd APSKATS ir saturiski un vizuāli labākais nozares izdevums 
Latvijā, kura kvalitāti eksperti un speciālisti vērtē ļoti augstu.

Gunita Jansone
2005. g. absolvēta RSEBAA, maģistra studiju programma 

Uzņēmējdarbības vadība, pirms tam LU Pedagoģijas fakultāte. 
Pieredze vērienīgi elegantu pasākumu organizēšanā, vadīšanā 
vairāk nekā 20 gadus.

Agrita Lūse
Maģistra grāds mākslas vēsturē, autore grāmatām Meinhards 

fon Gerkāns, Villa Guna, Latvijas laikmetīgā arhitektūra, publicistes 
pieredze vairāk nekā 20 gadus.

Konkursa un konferences atbalstītāji –  
Schneider Electric, Valsts nekustamie īpašumi, 
Pillar, Kourasanit, Origo One, Linstow Baltic, Wood 
Board&Color Dizaina krēsli.

Gunita Jansone, BDCC vadītāja, +371 29407147,  
gunita.jansone@inbox.lv, Agrita Lūse, BDCC valdes locekle,  
agrita.luse@gmail.com, +371 28373794.
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Nominācija 
Ilgtspējīgākā ēka – 
dzīvojamā ēka. 1. vieta. 
Cedar House, Lietuva. 
Projekts Arūnas Liola, 
Rolandas Liola, Edgaras 
Neniskis, Rūta Vitonyte, 
arches.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – 
dzīvojamā ēka. 2. vieta. Jauna dzīvojamā 
ēka Merks Viesturdārzs II kārta, Rīga, 
Latvija. Pasūtītājs Merks Mājas, projekts 
RUUME arhitekti, būvnieks Merks, 
galvenais būvuzraugs Kaspars Putniks.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – dzīvojamā ēka. 
Atzinība. Jauna dzīvojamā ēka Merks Mežpilsēta, 

Rīga, Latvija. Pasūtītājs Merks Mājas, projekts 
Projektu birojs Grietēns un Kagainis, būvnieks Merks, 

būvuzraudzība Būves un būvsistēmas.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – 
dzīvojamā ēka. Atzinība. Jauna 

dzīvojamā ēka Merks Duntes zīles, Rīga, 
Latvija. Pasūtītājs Merks Mājas, projekts 
Diānas Zalānes projektu birojs, būvnieks 

Merks, būvuzraugs KKM projekts. 

Nominācija Ilgtspējīgākā 
ēka – publiskā ēka. 1. vieta. 

Hektor Container Hotel, 
Tallina, Igaunija. Pasūtītājs 

Sten Tikk un Velvet OÜ, 
projekts KOKO Architects, 

UDDU architects.
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Nominācija Ilgtspējīgākā 
ēka – publiskā ēka. 1. vieta. 

Hektor Container Hotel, 
Tallina, Igaunija. Pasūtītājs 

Sten Tikk un Velvet OÜ, 
projekts KOKO Architects, 

UDDU architects. 

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – publiskā ēka. 2. vieta. 
Latvijas Valsts meži Klientu centrs, Jelgava, Latvija. 
Pasūtītājs LVM, projekts 5.iela, būvnieks Selva būve, 
būvuzraugs Būves birojs.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – publiskā ēka.  
3. vieta. Jelgavas Vecpilsētas kvartāla vēsturiskās apbūves 
revitalizācija. Pasūtītājs Jelgavas valstspilsētas pašvaldība, 
būvprojekti Livland Group, būvnieki RERE Meistari, 
Warss+, ekspozīcija DJA, Solavi, Putnu Studija, Yes We Can, 
Overly. Kvartāla revitalizācijas projekta līdzautors Jelgavas 
reģionālais tūrisma centrs.

Nominācija Ilgtspējīgākais 
projekts. 1. vieta. Ogres ģimnāzijas 
un sporta halles jaunbūve. Pasūtītājs 
Ogres novada dome, projekts Nams, 
būvniecība PS MMG, būvuzraudzība 
Akorda/Firma L4.

Nominācija Ilgtspējīgākā ēka – 
publiskā ēka. Atzinība. Studentu 

dienesta viesnīca Jelgavas ielā, Rīga, 
Latvija. Pasūtītājs J12, projekts Dual 
arhitekti, būvnieks LNK Industries, 

būvuzraudzība Arhitektūras un 
Celtniecības Inženieru Dienests.
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Nominācija Ilgtspējīgākais projekts. 2. vieta. 
Avala Office Building, Tallina, Igaunija. Pasūtītājs 

KAAMOS Group, projekts PIN architects, 
būvnieks Kaamos. 

Nominācija Ilgtspējīgākais projekts. 
Atzinība. Vēsturiskas ēkas restaurācija, 
Tirgus laukums 5, Ventspils, Latvija. 
Pasūtītājs Ventspils pašvaldība, projekts 
Arhitektu birojs Krasts, Konvents.

Nominācija Ilgtspējīgākais 
projekts. Atzinība. Dzīvojamā 
ēka Moho Park, Rīga, Latvija. 
Pasūtītājs Kaamos Real Estate, 
projekts PBR.

Nominācija Ilgtspējīgākais 
projekts. 3. vieta. ZEISS BIROJI, 

Rīga, Latvija. Pasūtītājs Mūkusalas 
Biznesa Centrs, projekts DUAL 

arhitekti, būvnieks Velve, 
būvuzraudzība Būvuzraugi LV. 

Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas 
labiekārtojums. 1. vieta. Sporta un aktīvās 

atpūtas parks Mežs, Valmiera, Latvija. 
Pasūtītājs Valmieras novada dome, projekts 

ALPS ainavu darbnīca, City playground, 
būvnieks Asfaltbūve un Ķekava-PMK, 

būvuzraudzība GEO Consultants. 
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Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas 
labiekārtojums. 2. vieta. Dailes teātra 
laukuma labiekārtojums, Rīga, Latvija. 

Pasūtītājs VNĪ, projekts MADE arhitekti, 
būvnieks KVINTA BCL.

Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas 
labiekārtojums. 3. vieta. Saulkrastu 

brīvdabas estrāde un Neibādes 
parks, Latvija. Pasūtītājs Saulkrastu 

dome. Projektēšana, būvniecība Tilts, 
būvuzraudzība PS L4&Mūsu uzraugs.

Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas 
labiekārtojums. 3. vieta. Daugavpils cietokšņa 
publiskā ārtelpa. Pasūtītājs Daugavpils dome, 
projekts REM PRO, būvnieks Lagron. 

Nominācija Ilgtspējīgākais teritorijas 
labiekārtojums. Atzinība. Rundāles 
ūdensdzirnavu muzejs. Pasūtītājs Rundāles 
Dzirnavas, projekts Komunālprojekts Jelgava, 
būvnieks Mītavas būve, būvuzraugs Dins A.
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RUDENS –  

DESMITIEM ORANŽĀ UN 

SARKANĀ NOKRĀSU,  

LAPU ČABOŅA, ĀBOLU  

UN MEŽA OGU SMARŽA —  

KAUT KO NO TĀ NOTEIKTI  

VĒRTS IENEST TELPĀS.



Foto Madara Pumpure. 
Stils Gunita Jansone. 

Ziedu kārtojums 
Ludmila Jansone.

PIEMĒROTĀKOS TRAUKUS 

EFEKTĪGAM GALDA KLĀJUMAM 

IESAKĀM MĀKSLINIEKU 

DARBNĪCĀS VAI DIZAINA 

SALONOS. MUMS IEPATIKĀS 

ŠIS TAS NO OTTO RĀCENS 

VINTĀŽAS SALONA 

ATRAKTĪVĀS SAIMNIECES 

ZIGITAS LAURINOVIČAS 

PIEDĀVĀJUMA.



Objekts Ugunsdzēsēju depo  
pārbūve par biroja ēku Liepājā,  
Jelgavas ielā 41. Pasūtītājs VEGA 1 
Serviss, Aldis Pīlēns. Pārbūves projekts 
IK projekts, arhitekts Guntis Jurjāns. 
Interjers, vides labiekārtojuma projekts 
dizainere Zigrīda Atāle. Būvniecība 
Būvkompānija MBR, Dzintars AB,  
Spāres N, A–Land, ELT SOLUTION, Kesto, 
Flora, A-Z darbnīca, Door solutions,  
LM ražotne. Nodota ekspluatācijā  
2022. un 2023. gadā.

JAUNI LAIKI JAUNLIEPĀJAS 

UGUNSDZĒSĒJU DEPO

INĀRA APPENA
Foto Edgars Pohevičs
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Ēku izsole

P
ar Jaunliepāju sauktā pilsētas daļa nebūt nav jauna, tā 
ir viena no vecākajām, kurā saglabājusies nozīmīga vēs-
turiskā apbūve. Tostarp pēc slavenā Liepājas arhitekta 
Paula Maksa Berči projekta 1888. gadā uzceltais uguns-
dzēsēju depo, kas godprātīgi kalpoja tam paredzētajai 

funkcijai līdz pat nesenai pagātnei, kad tika reorganizēta Valsts 
ugunsdzēsības un glābšanas dienesta Kurzemes reģiona struk-
tūra un ēkas vairs netika izmantotas. Kad vietējā pašvaldība 
atteicās pārņemt šo Iekšlietu ministrijai piederošo kompleksu, 
tika sarīkota izsole, kurā objekta sākumcena bija noteikta 118 
745 eiro. 2020. gada izsolē 0,2 ha lielo īpašumu ar dzīvojamo 
ēku, garāžām un noliktavu iegādājās SIA VEGA 1 Serviss.

Jaunie īpašnieki

Uzņēmuma VEGA 1 Serviss pamatnodarbošanās ir saldēša-
nas, dzesēšanas, siltumsūkņu, ventilācijas un kondicionēšanas 
iekārtu uzstādīšana, apkalpošana un remonts. Viens no ēku 
iegādes iemesliem bija gan to izdevīgais novietojums pilsēt-
vidē, gan jaunajiem īpašniekiem pievilcīgs šķita šī kultūras 
mantojuma vēsturiskais pielietojums un pašas ēkas romantis-
kais skats.

Īpašais tornītis

Galvenā ēka būvēta no sarkaniem ķieģeļiem ar tumšām de-
koratīvā ielaiduma joslām, bet kā izteiksmīgs koptēla akcents 
vienā no ēkas stūriem izceļas tornis. Turklāt tas nav bijis vien-
kārši dekoratīvs skatu tornis, bet pildījis pavisam konkrētu 
un nozīmīgu funkciju – ugunsdzēsēji tajā žāvējuši šļūtenes. 
Iekšpusē atklājas torņa sarežģītā konstrukcija – vidusdaļā tas 
ir tukšs līdz pašai augšai, bet šauras kāpnes iebūvētas starp 
ārējo sienu un iekšējo čaulu. Dekoratīvā tumši krāsoto ķieģeļu 
spirāle, kas apjož torni, patiesībā iezīmē katru pakāpienu. Kā 
torni izmantos jaunie īpašnieki, vēl nav nolemts.

Kompleksa pārbūves koncepcija

Toties jaunie īpašnieki skaidri apzinājās, ka kompleksa 
teritorijas un ēku pārbūves rezultātā vēlas iegūt mūsdienīgu 
un komfortablu vidi biroja darbiniekiem, kā arī drošas un 
ērtas ražošanas un pakalpojumu sniegšanas telpas. Kopumā 
kompleksu veido četras ēkas. Vēsturiski nozīmīgākā un 
interesantākā ēka ir vecais ugunsdzēsēju depo, kas pārveidots 
par centrālo biroju. Pārbūvētas un pielāgotas industriālajam 
procesam ir aukstumiekārtu ražotne, aukstumiekārtu servisa 
un auto kondicionieru uzpildes ēka, kā arī noliktava. Visām 

Foto no arhīva 
Zudusī Latvija
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ēkām būvniecības laikā centās saglabāt tos materiālus, kas 
vēl ir izmantojami – trūkstošos aizvietojot ar līdzīgiem, bet 
dažādu laiku uzslāņojumus nomainot ar kvalitatīviem un 
mūsdienu prasībām atbilstošiem. Tā, piemēram, padomju 
laika šīferis tika nomainīts ar kvalitatīviem vācu dakstiņiem, 
bet jau vēlāku laiku plastmasas pakešu logi tika aizvietoti 
ar Latvijā ražotiem koka logiem pelēkā, ar jumta krāsojumu 
saskanīgā tonī. Ņemot vērā īpašnieku nodarbošanos, ēkās 
ierīkotas visatbilstošākās ventilācijas, kondicionēšanas un 
apkures sistēmas, kas visās telpās tiek eksponētas kā paraugs 
potenciālajiem klientiem.

Interjera pārveide

Kompleksa tehnisko ēku iekārtojums ir atbilstošs to 
funkcijām, tas ir vienkāršs un praktisks. Taču pārsteidzošas 
iekštelpu pārmaiņas piedzīvojis vecais ugunsdzēsēju depo, 
no noplukuša un pamesta nama pārdzimstot par respektab-
lu biroja ēku. Interjera izveidei tika pieaicināta pazīstamā 
Liepājas māksliniece Zigrīda Atāle, kas vēsturiskajai ēkai 

piešķīra mūsdienīgus vaibstus, atrodot to smalko līdzsvara 
izjūtu starp Berči ēkām raksturīgo noskaņu un biroja ikdienas 
ērtību prasībām.

Pārbūves laikā tika nojauktas nevajadzīgās starpsienas, 
dažāda veida sienu apšuvumi un grīdu klājumi, demontēti 
pārsegumi un nedrošās trepes uz augšējo stāvu. Kur vien bija 
iespējams, interjerā ir atsegtas ķieģeļu sienas, tādējādi vizuāli 
savienojot ārtelpu ar iekšskatu. Interjera krāsu koncepcijas 
pamatā bija tieši šis sarkanīgais sienu ķieģeļu tonis, kuram tika 
piemeklēts atbilstošs apdares krāsojums un biroja priekšmeti.

Ieejas mezgls

Ienākot ēkā pa centrālās ieejas stikla durvīm, paejot garām 
nelieliem sānu apjomiem ar dekoratīvu flīžu segumu un uz-
kāpjot pa septiņiem pakāpieniem, apmeklētājs nokļūst nelielā 
bet reprezentablā priekštelpā, kas iekārtota klasiskā stilā ar 
tumši krāsotām sienām, akcentējot baltās apdares detaļas – 
nelielus pilastrus abpus durvju ailei. Grezni gaismas ķermeņi 
ar gravēta stikla kupoliem ir kā atsauce uz laiku, kad ēka tika 
uzcelta.

Pirmā stāva plānojumā ir iezīmētas vairākas darba telpas, 
sapulču telpa, koridorā iebūvēta neliela virtuve un sanitārā 
telpa.
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Sapulču un darba telpas

Sapulču telpā griestus sedz spīdīgas plāksnes, kurās spo-
guļojas atsegtās ķieģeļu sienas, sarežģīta ventilācijas sistēma, 
kas kalpo par uzņēmuma vizītkarti, un pamatīgais koka galds, 
kas darināts no vecām koka brusām, kuras iegūtas, mainot 
jumta segumu. Īpašs telpas akcents ir pusapaļā siena, kas ir 
fragments no lielā torņa. Savulaik tornī varēja iekļūt ne tikai 
no ārpuses, kā tas ir šobrīd, bet arī no sapulču telpas, par ko 
liecina aizmūrēta durvju aila sienā. 

Darba telpās izmantotas stikla starpsienas, kas ļauj pār-
skatīt vidi un rada plašuma sajūtu. Taču savrupības nodroši-
nāšanai stikla plaknes vidusdaļā ir aplīmētas ar īpašām, gaišu 
matējumu imitējošām plēvēm. Griestus sedz akustiskie paneļi. 
Bet, tā kā ir saglabāta vēsturiskā fasāde un ēkas logi ir samērā 
nelieli, pietiekama apgaismojuma radīšanai izmantoti daudzi 
gaismas ķermeņi un arī spoguļi.

Telpas izīrēšanai

Otrā un trešā stāva telpas paredzētas izīrēšanai, taču 
tām jau sākotnēji veikta interjera apdare pēc Zigrīdas Atāles 
skicēm. Izteiksmīgs materiāls, kas izmantots sienu, durvju 
aplodu, plauktu, dažu mēbeļu un balstu apdarē, ir vēsturiskie 
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koka dēlīši, kas iegūti no izjauktajām, nevajadzīgajām konstrukci-
jām ēkas pārbūves laikā. Notīrīti un ievaskoti tie ieguvuši zeltaini 
medainu, siltu toni, un no tiem veidotā apdare katru telpu padara 
unikālu.

Vēsturiskās kāpnes

Visus ēkas stāvus savieno vēsturiskās betona kāpnes, kurām 
uzliets jauns pārklājums, taču saglabāta un ir redzama pakāpienu 
nodiluma pakāpe, ļaujot nojaust, cik aktīvi kāpnes tikušas izman-
totas. Jauns koka kāpņu posms izveidots tikai uz trešo stāvu.

Vecās kāpnes ved arī uz pagrabstāvu, kurā ķieģeļi izmantoti 
gan sienu, gan grīdas segumam, tie tagad ir notīrīti un nolakoti ar 
matēta toņa laku. Savukārt griestu velvējums rada visai romantis-
ku noskaņu, šajā stāvā tiks iekārtotas atpūtas telpas.

Vides labiekārtojums

Kompleksa teritoriju apjož klasiski vienkāršs, pelēki krāsots 
koka žogs, kas izvēlēts kā kompromiss, jo Zigrīdas Atāles iecerēto 
stikla žoga projektu pilsētas būvvalde nesaskaņoja. Māksliniece 
vēlējās, lai atjaunotais nams netiktu slēpts no garāmgājējiem, 
tomēr speciālistu iebildumu dēļ nācās likt koka žogu, taču arī tas 
ir pietiekami caurskatāms un harmonē ar apkārtējo vidi.

Pagalma labiekārtojuma un apzaļumošanas dizainu arī 
izstrādājusi Zigrīda Atāle. Ar betona bruģakmeni ieklātā 
uzņēmuma teritorija pilsētas mērogiem ir samērā liela, 
taču prasmīgi sadalīta dažādās zonās, tajā ir ieplānota arī 
automašīnu stāvvieta. Biroja ēkas priekšlaukumu iezīmē 
dekoratīvs aplis, ko veido dažādu krāsu bruģis. To varētu 
nosaukt par centrālo laukumu. Tāds uzskatāmi patrio-
tisks žests ir pie ēkas ierīkotā velonovietne, kur izmantoti 
Liepājai raksturīgā dizaina statīvi, kas atgādina vēsturiskos 
velosipēdus ar lielu priekšējo riteni. Kā īsta goda zīme 
galveno fasādi rotā neliela bronzas plāksnīte ar savulaik 
Liepājas galvenā arhitekta Paula Maksa Berči (1840−1911) 
iegravētu parakstu, kas apliecina ēkas cienījamo autorpie-
derību.

Izgaismojums

Atjaunotā ēkas fasāde un tās notīrītais ķieģeļu šuvojums 
uzmirdz arī diennakts tumšajā laikā, kad tiek ieslēgta iz-
gaismošanas sistēma, kas ļauj apbrīnot senās ēkas kontūras 
un tornīša apjomus. Tornīti vainagojošais senais vējrādītājs 
ir ļoti iederīgs pilsētā, kurā piedzimst vējš. Jau vairāk nekā 
simts gadus tas rāda, kurā virzienā dodas jaunais vējš. Jauni 
vēji, jauni laiki Jaunliepājā.
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PAULA JANSONE
Foto Dizainakresli.lv arhīvs

L
atvijā ir dziļi iesakņojušās ne vien gleznaino pļavu un mežu 
ainavas, bet arī mākslinieciski augstvērtīgu mēbeļu izgatavoša-
nas tradīcijas. Pasaulē Latvija pazīstama kā ziemeļu dizaina 
osta, kur rodas un attīstās iedvesmojošas mēbeļu idejas, kas 
ar dažādām interpretācijām pārstāv šajā reģionā labi izprota

mo un iecienīto skandināvu dizainu. Viens no šādiem piemēriem 
ir uzņēmums dizainakresli.lv – krēsli, kas paredzēti publiskām 
ēkām, dzīvojamām telpām un privātmājām, izceļoties ar augstu 
kvalitāti un meistarību. Latvijas koka aroda meistari ne tikai izprot 
koka vērtību, bet arī piešķir tam otro dzīvi, vadoties pēc ilgtspējas 
un antipatērēšanas filozofijas. Katrs kokmateriāls tiek apstrādāts 
ar īpašu rūpību, respektējot tā resursus un lietderīgi izmantojot 
katru tā kubikcentimetru. Rezultāts tam redzams ikkatrā mēbeles 
detaļā, kur materiāla faktūra sniedz spēcīgu un estētisku vēstījumu. 
Katrs krēsls ir veidots kā mākslas darbs, kas vienlaikus piedāvā 
komfortu, ergonomiju, ilgmūžību un vizuālo baudu.

Dizainakresli.lv mēbeļu koncepts guvis iedvesmu no skandi
nāvu dizaina pamatprincipiem – vienkāršība, funkcionalitāte un 
minimālisms – ar moto: viss, kas tiek ražots šodien, rīt saglabāsies 
moderns un aktuāls arī pēc 100 gadiem. Lai to sasniegtu, mēbeles 
tiek ražotas, izmantojot tikai augstākās kvalitātes materiālus, labā-
kās tehnoloģijas, meistaru tehnikas un inovācijas. Lai gan saplākšņa 
virsma ir plāna, mēbeles raksturo izturība un ilgmūžība, un, pats 
galvenais, tās ir uzticamas lietotājam un interjera dizaineram. 

RAŽOTS LATVIJĀ: 

SKANDINĀVU DIZAINA 

KRĒSLI UN MĒBELES 

PUBLISKAJĀM TELPĀM

Zesty krēsli,  
Filharmonija,  

Luksemburga.
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Publiskās ēkas ir vieta, kur sastopas visdažādākie cilvēki ar at
šķirīgām vajadzībām un veselības stāvokli. Turklāt publiski pa
sākumi bieži ilgst vismaz pāris stundu līdz pat veselai dienai, 
tāpēc ir tik svarīgi padomāt par krēsla ergonomiju ilgtermiņā 
un, projektējot krēslus, nodrošināt ne tikai vizuālu prieku, bet 
arī maksimālu komfortu un funkcionalitāti. Atkarībā no mode-
ļa uzņēmums piedāvā sakraujamus krēslus no 6−15 gabaliem, 
kas atvieglo to pārvadāšanu un uzglabāšanu – tas ir īpaši svarīgs 
faktors publiskās lietošanas telpām.

Šie krēsli ir kas vairāk nekā tikai mēbeles, tas ir stāsts par 
koka cildināšanu un meistaru mantojumu. Krēsliem ir koka 
dabiskā enerģija un spēks, tie piedāvā unikālu un ilgstošu 
mēbeļu pieredzi, tādējādi radoši un atbildīgi attīstot ziemeļu 
dizaina mēbeļu ražošanas mantojumu un piedāvājot jaunas 
vērtības pasaules mēbeļu tirgū. Kas nav tipiski citiem ražotā-
jiem, šeit katrs mēbeļu elements ir rūpīga roku darba rezultāts, 
un katras detaļas izsmalcinātais dizains rada mēbeles, kur katra 
līnija un pieskāriens ir īpašs. Arhitektiem šīs mēbeles var būt gan 
izsmalcināta dizaina elements, gan praktisks risinājums publis-
kās ēkas vajadzībām.

Zesty krēsli,  
Filharmonija,  

Luksemburga.

Flow krēsli,  
Jelgavas Valsts ģimnāzija, 

Latvija.
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Lai atbilstu arhitektu un klientu vajadzībām, ražošanā tiek 
izmantoti dažādi koka finieri, piemēram, ozols, bērzs un rieksts, 
piedāvājot iespēju izvēlēties jebkuru finierējuma toni pēc 
klienta parauga, NCS, RAL vai citas krāsu paletes, lai mēbeles 
harmoniski iekļautos interjerā. Krēsliem ir daudz pielāgoša
nas iespēju, piemēram, krāsoti metāla rāmji pēc RAL paletes 
vai dažādi polsterējuma varianti. Uzņēmums piedāvā ne 
tikai krēslu izveidi, bet arī galdu, korpusa mēbeļu un interjera 
priekšmetu izgatavošanu pēc individuālām projekta skicēm. 
Galdu klāsts un idejas tiek pielāgotas klientu vēlmēm, piedāvā-
jot individuālu izmēru, formu un kāju risinājumu iespējas.

Dizainakresli.lv portfolio ir ievērojami projekti daudzās 
Eiropas valstīs, Anglijā, Amerikā, Austrālijā un pat Japānā. 
Daži no tiem ir Filharmonijas kafejnīcas zonā Luksemburgā, 
kur izmantoti krēsli Zesty, kas nodrošina ideālu komfortu 
un stilu; Jelgavas Valsts ģimnāzijas aktu zālē sadarbībā ar 
Ozola & Bula arhitektu biroju; kā arī daudzi citi visā pasaulē: 
William Vale viesnīca Ņujorkā, ASV, Jazz Hall Williams F1 
Team Hamburgā, Rubin Museum of Art Ņujorkā, Noelle Hotel 
Nešvilā, Accenture birojs Beļģijā, Rugby Houe Twickenham 
stadions Londonā, Everton Football Club, Goodison parks 
Liverpūlē, Bigelow Chapel, United Theological Seminary, 
New Brighton Minesotā, Goldman Sachs, Wilmington, 
Ziemeļkarolīnas štatā, ASV.
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Astra Cucine – jauns itāļu zīmols Feidi salonā. Virtuves mēbeles, kas kļūs par Jūsu mājas 
sirdi!  Dizains savijas ar tehnoloģijām, radot ilgtspējīgu un mūsdienīgu dzīves telpu. 
Inovatīvi apdares materiāli un tehniskie risinājumi (palielināts virtuves mēbeles tilpums) 
unikālas, klienta vēlmēm pielāgotas virtuves radīšanai.
www.astra.it

Feidi dizaina mēbeles
Katlakalna iela 6D  
(Decco Centrs)  
Rīga, LV-1073, Latvija
www.feidi.lv



LATVIJAS  

DIZAINA MĒBEĻU 

RAŽOTĀJS LETT  

ŠEIT UN PASAULĒ

L
ett interjera salona mājvieta Rīgā ir dizaina kvartāls DECCO 
Centrs, piedāvājuma klāstā ir augstvērtīgas, tepat Latvijas 
ražotnē Sencis izgatavotas mīkstās mēbeles un arī interjera 
aprīkojums, kas pārstāv dažādus Eiropas sadarbības partne-
rus. Darbības fokuss ir plašs, vēlmju piepildījumu šeit atrod 

nelielu dzīvokļu īpašnieki, kuri iegādājas gatavas vai uz pasūtīju
mu ražotas interjera lietas, īpaši mīkstās mēbeles, kā arī apjomīgu 
projektu izstrādes dizaineriem ir iespēja kompleksi vienā pieturā 
nokomplektēt sabiedrisko interjeru, lielas privātmājas vai pent
hausa dzīvokļa iekārtojumu. Jāpiezīmē, ka mīkstās mēbeles top ar 
pieredzējušu meistaru rokām, un kompetenci tie ir krājuši gadiem. 
Salona saimnieks ir vienmēr laipnais Mihails Šlujevs, viņam palīdz 
interjera dizaina speciālisti, salonā ik dienas apkalpojot klientus.

Dīvāni mājām, dīvāni sēdēšanai,  
dīvāni lasīšanai, dīvāni gulēšanai,  
dīvāni kafejnīcām…

Par mīkstajām mēbelēm Mihails zina visu un vēl vairāk. Vadot 
ražotni gandrīz 30 gadus, rūpējoties par meistariem, kuri strādā ra-
žotnē, un sekojot līdzi pasaules tendencēm, iegūtā pieredzes bagāža 
ir ievērojama. Tas ir bijis pamats startēt starptautiskos projektos, sa-
darbojoties ar kruīzu kuģu ražošanas un atjaunošanas uzņēmumiem, 
Swarovski zīmolu veikaliem visā pasaulē un privātajiem klientiem.

AGRITA LŪSE
Foto Lett arhīvs
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funkcijas ikdienas izvelkamie dīvāni, kas no sēdmēbeles ērti trans-
formējami par gultu. Jaunākie un tehnoloģiski spožākie mehānismi 
nodrošina gan sēdēšanas ērtumu, gan komfortablu gulēšanu. Tāpat 
cilvēki meklē viegli transportējamas un ātri montējamas mēbeles, 
viegli pārvietojamas telpā.

Modē ir apaļas formas, ir cilvēki, kuriem patīk retro vai iepriek-
šējā gadsimta 60. un 70. gadu mēbeles. Protams, dabīgos materiālus 
neviens nav izkonkurējis – cieņā ir dabīgie audumi un koks.

Mīksto mēbeļu ražošana ir papildināta ar polsterētiem akustiska-
jiem paneļiem, kuru izgatavošana notiek saskaņā ar individuālajiem 
projektiem. Tiek izmantots karkass, pildījumam izmanto audumus un 
porolonu, kas labi absorbē skaņu. Pie šīs kategorijas pieder arī polste-
rētie gultas gali, kuri arī savā ziņā nodrošina dzirdamības komfortu 
telpā.

Inese Jansone, Inese Jansone Design,  
foruma Sieviete arhitektūrā, dizainā, būvniecībā 2017 
nominācijā Sieviete dizainere saņemta balva par 
nozīmīgiem sasniegumiem:

– Manā uzmanības lokā ir 
dizaina izstrāde apjomīgiem 
sabiedriskajiem un privātajiem 
interjeriem, strādāju ne tikai 
Latvijā, mūsu uzņēmums realizē 
projektus arī ASV un Eiropā. 
Klienti ir dažādi, vēlmes ir atšķi-
rīgas, bet visus vieno kvalitātes 
prasības. Starp citu, Lett salona 
interjers pirms daudziem gadiem 
bija viens no maniem pirmajiem 
veikumiem sabiedrisko interjeru 
jomā. Kopš tā laika pilnībā uzticos 

Mihaila Šlujeva prasmēm, kas sākas ar pasūtījuma detaļu izprašanu 
un noslēdzas ar kvalitatīvu mīksto mēbeli. Piedāvājuma klāstam nav 
gandrīz nekādu ierobežojumu, ir iespēja vienoties par dažādām cenu 
kategorijām, sākot no elegantu luksusa lietu izmaksām līdz demokrā-
tisku cenu mēbelēm, piemēram, īres dzīvokļu aprīkojumam. Vēl viena 
būtiska, saistoša lieta ir Mihaila Šlujeva vadītā uzņēmuma meistaru 
prasmes izgatavot īpašas funkcijas mēbeles, kas ir ļoti tālu no paras-
tiem standarta risinājumiem. Pavisam nesen klientam ar ierobežotām 
kustībām tika izgatavots ērts funkcionāls dīvāns, ņemot vērā klienta 
īpašās vajadzības un auguma parametrus, tādu neatrast nekur katalo-
gos. Vēl saskaņā ar klienta un viņa sievas vēlmēm dīvāna sānā integ-
rēts neliels bāriņš. Mihails Šlujevs ir atvērts jebkurai idejai, prasmīgie 
meistari ir gatavi realizēt izaicinošus pasūtījumus, un klienti vienmēr 
augstu vērtē gala rezultātu. Uzticēties vietējam ražotājam noteikti 
ir gudrāk un produktīvāk, jo iespējams kontaktēties visā ražošanas 
procesā un pamainīt vai uzlabot risinājumus.

Marija Ovčaruka,  
Design to impress:

– Mūsu klienti ir pri-
vātmāju vai lielu dzīvokļu 
īpašnieki Latvijā un Eiropā. 
Mana pieredze interjera 
dizainā ir 15 gadus gara, bet 
uzņēmums ar lielu jaudu 
strādā pēdējos piecus gadus, 
kad paplašinājām uzņē-
muma speciālistu loku. Ar 
Mihailu Šlujevu iepazinos 
jau sen, piesaistīja iespēja 
radīt mīkstās mēbeles tepat 

Latvijā, turklāt Eiropas kvalitātē, funkcionāli un estētiski. Mēs 
lepojamies ar šo Latvijas uzņēmumu, klienti ir apmierināti ar gala 
rezultātu, jo var sekot līdzi ražošanas procesam, var komunicēt ar 
ražotāju un noskaidrot, kurā posmā atrodas pasūtījums. Arī cenu 
amplitūda ir plaša, audumu izvēle milzīga, funkcionālā daudzveidība 
atkarīga no klienta vēlmēm. Ir iespēja pasūtīt neparastus risināju-
mus – pieredze kaldināta jau 30 gadus. Tāpēc divus vienādus Lett 
dīvānus diez vai ieraudzīsiet. Novēlu tikpat aktīvi darboties salonam 
un piedalīties arvien skaistāku projektu realizācijā.

Mīkstās mēbeles netiek ražotas bez rūpīgas iedziļināšanās 
un sapratnes par mēbeles lietošanas mērķi. Vispirms, sekojot 
noteiktiem algoritmiem, tiek piemeklēts audums – liela noslo
dze, dzīvnieki, mazi bērni, sēdēšanai, sēdēšanai un gulēšanai, 
atpūtas stūris vai mīkstā mēbele pie TV, ar maināmu pozīciju, ar 
integrētām tehnoloģijām vai konstrukcijām. Katra pozīcija prasa 
atšķirīgu auduma struktūru, kopšanu, noturību. Jo precīzāk ir 
zināmi vēlamie parametri, jo precīzāk var atlasīt audumu grupu 
izvēlei no tūkstošiem piedāvājumā esošā klāsta. Novitātes dīvānu 
ražošanā ir dažādu tehnoloģiju integrācija mēbelēs, tās padarot par 
hibrīda priekšmetiem – tiek iebūvēti putekļu sūcēji, ledusskapji, 
uzlādes ierīces, ir dīvāni, kuriem regulējama atzveltnes pozīcija un 
arī apakšējā vertikālā daļa ir paceļama ērtākai kāju pozīcijai. Dīvāns 
faktiski pārvēršas par zvilni.

Sabiedrisko interjeru mēbeļu apdarei netiek ieteikts izman-
tot dabīgo ādu, tā tomēr ātri zaudē vizuālo pievilcību, ja ir liela 
noslodze. Tas ir tikai mīts, ka dabīgās ādas kopšana aprobežojas ar 
noslaucīšanu ar mīkstu lupatiņu. Alternatīvas mūsdienās ir māks-
līgie audumi, kas tiek izgatavoti no PET pudelēm. Iepriekš šādos 
gadījumos auduma struktūra taustei tomēr šķita plastmasīga, bet 
tagad modernās tehnoloģijas ir attīstījušās un pirmajā mirklī no 
PET ražotie audumi pēc struktūras ir ļoti tuvu dabīgajiem. Toties 
tiem, atšķirībā no dabīgajiem, piemīt ūberizturība.

Dīvānu forma dažādiem lietošanas gadījumiem ir ļoti atšķirīga. Jo 
sēdēšana sabiedriskā vietā atšķiras no sēdēšanas mājās, ir jāizgata-
vo pilnīgi citas formas un gabarītu sēdēšanas posms un atzveltne, 
atšķiras sēdēšanas posma dziļums, vertikālās kāju daļas augstums 
virs grīdas, atzveltnes slīpuma leņķis. Privātajam sektoram dīvāni 
tiek izgatavoti saskaņā ar pasūtītāja auguma parametriem, tāpēc 
tie ir superērti. Pasūtītājs var ierasties ar dizaineru, kas izstrādājis 
mīksto mēbeļu skices, un dīvāni tiek izgatavoti pilnībā individuāli.

Kas netiek izgatavots? Ja pasūtītāja piedāvātā skice un para
metri mīkstajai mēbelei nav racionāli, jau sākotnēji redzams, ka 
mēbele nebūs droša un ērta, izgatavošana tiek atteikta. Vai arī 
iecere tiek kopīgi pārstrādāta, uzlabojot mēbeles parametrus. Jo 
būtiski, lai gala rezultāts sniedz gandarījumu visiem – klientam, di-
zaineram, ražotājam. Izgatavojot pēc klienta skices nederīgu mēbeli, 
pats klients nebūs apmierināts, un Mihailam Šlujevam šāds situāci-
jas scenārijs nav pieņemams, tāpēc tas jau laikus tiek novērsts. Vēl 
netiek ražoti feiki pēc pazīstamu zīmolu mēbeļu katalogiem.

Trendi patiesie un trendi pārejošie

Iecienīti un universāli dizaina saukļi mūsdienās iekļauj ilgtspējī-
bu, pārstrādāšanu un zaļo domāšanu, kas apvienota ar modernām 
formām. Taču, ja šo konceptu neskata kontekstuāli, tas ir pārāk 
šaurs un faktiski tukšs mārketings. Ne vienmēr otrreizēja resursu 
pārstrāde patiešām ietver ekoloģiju. Ja pārstrādei vajadzīgi apjomīgi 
ūdens resursi un liels enerģijas patēriņš, no zaļuma nekas pāri 
nepaliek. Tādos gadījumos varbūt zaļāka izvēle ir ražot no jauna. 
Vēl viena iespēja – agrāk mēbeļu ražošanas atgriezumus vienkārši 
bezjēgā sadedzināja, bet tagad ir iespēja tos ar minimālu resursu 
patēriņu pārstrādāt granulās un ar tām apkurināt savu ražotni vai 
granulas pat tirgot. Pieprasījums ir.

Īsta zaļā domāšana izpaužas rūpīgā iecerētās mēbeles materiā
lu atlasē, izvēloties kvalitāti, noturību un īstenojot lietas kopšanu. 
Audumu dizaini šobrīd ir lielā izvēlē.

Dizains attaisnojas, ja ir perfekta funkcija

Mihails Šlujevs uzsver: katrai lietai, katram mēbeles papildināju-
mam, katram audumam, katrai formai un dizainam ir sava funkcija. 
Būtiski ir pēc iespējas detalizētāk precizēt mēbeles funkciju un tās 
vēlamos parametrus. Tā kā ražošana ietver meistaru roku darbu, 
kuriem arī patīk dažādi izaicinājumi un inovatīvi mēbeļu dizaini, 
tad ir iespēja saņemt pasūtījumu augstvērtīgā izpildījumā un ar 
perfektu funkcionalitāti.

Lielākajā daļā jauno dzīvokļu projektu platība samazinās, jo 
būvniecība kļūst dārgāka un līdzekļu ekonomija iespējama, veidojot 
mazāka apjoma dzīvokļus. Līdz ar to mēbelēm tiek izvirzītas jaunas 
prasības – mazāk masīvas, transformējamas, ar elegantu skandinā-
vu dizainu. Salons Lett un ražotne Sencis reaģē uz tirgus tendencēm 
un aicina izvērtēt jaunās kolekcijas piedāvājumu. Topā ir universālas 
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M
ežs ir Latvijas dabas nenovērtējams dārgums, tā ir ne 
vien cilvēku dvēseles rekreācijas vieta, zvēru un citu dzīvo 
radību mājvieta, bet arī vērtīgākais dabas sniegtais resurss, 
kas mums gudri jāizmanto, − pārliecināta ir Wood B&C 
māksliniece Liene Mežule. Liene pēc dabas un pārliecības 

ir māksliniece, viņai patīk gleznot, strādāt ar skatuves scenogrā-
fijām uzvedumiem, bet ikdienā jau 12 gadus Lienei audekla vietā 

ir koks. Liene jau kopš bērnības bijusi pētniece. Dzīvojusi Jūrmalā, 
koka mājā, un par radošajām rotaļlietām viņai kalpojušas malkas 
pagales un koka klucīši. Tagad koks Lienes ikdienu piepilda pilnībā, 
darbnīcā tiek pavadītas garas darba stundas, un tur katrs koka dēlis 
iegūst perfekto toni un faktūru (saskaņā ar individuālu pasūtījumu), 
turklāt tiek noglaudīts un apmīļots.

Darbā ar koku Liene izjūt spēcīgu misijas apziņu un skumst, 
ka tik daudz vērtīgā Latvijas koka aizplūst uz ārzemēm bez kādas 
pievienotās vērtības. Lienes uzmanības lokā bieži ir priede, kokma-
teriāls, kura Latvijā ir gana un no kura var izgatavot izcilus izstrādā-
jumus, ja tas nonāk prasmīgās rokās. Strādājot kopā ar Staņislavu 
Kuzjominu kopīgi izveidotajā Latvijas zīmolā Wood B&C, Liene vai 
nu pati apstrādā koku, vai tas tiek darīts, stingri vadoties pēc viņas 
norādēm. Lienes darba augļus caurstrāvo sirds siltums, radošums 
un personiska attieksme. Vienalga, vai klients ir kāds no Latvijas 
vadošajiem arhitektu birojiem vai tā ir ģimene, kura vēlas uzbūvēt 
nelielu sapņu māju. Darbā ar klientiem Liene ir ļoti uzmanīga, vien-
mēr rūpīgi izzina cilvēkus un viņu vajadzības, piedāvājot labākos 
risinājumus, kas ne tikai estētiski izskatās, bet arī lieliski kalpo. 

Cilvēkiem patīk koks, viņi vēlas mājās ienest dabas sajūtu, bet 
nereti nezina, kas tieši vajadzīgs, toties ir sapratne par to, kā grib 
justies. Lienei ir svarīgi, lai viņas radītais darbs organiski iede-
ras projektā un papildina kopējās dizaina vadlīnijas, vai tā būtu 
mājas ārējā apdare, vai koka elementi interjerā. Tāpēc Lienei patīk 
aizbraukt viesos pie klienta, sajust cilvēkus, vidi un apkārtesošos 
materiālus, krāsas, lai pēc tam veiktu īstā kokmateriāla izvēli, pie-
dāvātu risinājumu un pārliecinātos, ka ar viņas radīto darbu cilvēks, 
apkārtējā vide un daba būs harmonijā.

Klasika – koks mājas apdarei
Ar koku apšūtas mājas patlaban ir ārkārtīgi populāra izvēle 

kā ģimenes mājām, tā birojiem un tūrisma biznesā – viesu īres 
namiņiem un pirtīm. Tradicionāls, vēsturisks koks mājas apdarei 
rada dabisku un siltu sajūtu. Tas cilvēkiem sniedz gan taustes, gan 
vizuālo baudījumu un liek visiem justies kā mājās. Ja veikta pareiza 
tehnoloģiskā apstrāde, kas ietver gan primāro apstrādi – cirte un 
kalte −, gan arī mehānisko virsmu apstrādi un to tonēšanu, tas ir 
ilgtspējīgs risinājums. Taču, izvēloties koku mājas apdarei, rūpīgi 
jāapsver izvēle, jo katram kokmateriālam ir sava specifika tā apstrā-
dē un kopšanā. Tādēļ komunikācijā ar klientu Wood B&C veic lielu 
skaidrojošo darbu, lai izvēlētos piemērotāko koku un tā apstrādes 
risinājumu ilgtermiņā.

Apstrādes veidi var būt dažādi. Koku var apstrādāt, izmantojot 
mehānisko apstrādi, dedzināšanu, strukturēšanu, kas palīdz izcelt 
koksnes dabisko skaistumu, vai fakturēšanu, veidojot jaunu, intere-
santu un nebijušu faktūru, krāsošanu, tonēšanu vai lazēšanu. Liene 
uzsver, ka, izvēloties ienest savās mājās jebkuru koku, jāņem vērā, 
ka tas tāpat kā mūsu auto prasa tehnisko apkopi − cits biežāk, cits 
retāk, bet prasa.

KOKS  

ARHITEKTŪRĀ UN 

INTERJERĀ – MĀKSLA 

UN FUNKCIJA
MAIJA TRIKULE
Publicitātes foto

Liene Mežule,  
Wood Board&Colour 

mākslinieciskā direktore.
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Lienes veidotie 
risinājumi 

arhitektes Zanes 
Teteres klienta 

birojam.

Ilgmūžīgi koka risinājumi ārtelpām
Izmantojot kokmateriālus ārtelpām – fasādēm, terasēm, atpūtas  

zonām −, jāpievērš īpaša uzmanība tam, lai risinājums ne tikai izskatī-
tos skaisti, bet būtu ilgmūžīgs, tādēļ svarīgi veikt pareizo izvēli.

Pēdējos gados ir izstrādātas dažādas koka ķīmiskās vai termiskās 
apstrādes metodes, kas padara koku ilgmūžīgu, noturīgu, ērtu kopšanā 
un piemērotu ārtelpām. Wood B&C piedāvā augstākās kvalitātes 
apdares materiālus, izmantojot koku, kas apstrādāts ar Norvēģijā iz-
strādāto tehnoloģiju ar zīmoliem Kebony® vai Accoya. Kebony ir videi 
draudzīgs, patentēts koksnes apstrādes process, kas uzlabo skujkoku 
ilgtspējīgās īpašības ar bioloģisku šķidrumu. Šis process neatgriezenis-
ki maina koksnes šūnu sieniņas, piešķirot koksnei augstāku izturību un 
citas kvalitātes un vienlaikus piesātināti brūnu toni. Accoya ir modifi-
cēta koksne, tai tiek piešķirtas unikālas stabilas un izturīgas īpašības ar 
augstu siltumizolāciju, kas kopumā palīdz nodrošināt ilgu un nevaino-
jamu kalpošanu. Accoya koksne iztur pat skarbāko vidi, un ir iespēja-
mas visas toņu variācijas, pat melnie toņi.

Drosmīgas idejas iekštelpu un ārtelpu apdarei no koka
Viena no šā brīža aktualitātēm ir koka risinājumu un dekoratīvo 

paneļu izvēle iekštelpās, kas padara telpas mājīgākas, mūsdienīgākas 
un ir labs interjera akcents. Koka dekoratīvos paneļus var izmantot 
gan biroju telpās, sanāksmju zālēs, darba kabinetos, gan virtuves zonās 
un vannas istabās flīžu vietā, protams, ievērojot katra koka kopšanas 
īpatnības. Turklāt koku var iekrāsot visdažādākajās variācijās, izvēlo-
ties drosmīgus toņus, kuri pārsteigs viesus. Šādus risinājumus saviem 
klientiem mēdz piedāvāt Latvijas vadošie arhitekti, ar kuriem Wood 
B&C ir cieša sadarbība, un, īstenojot viņu ieceres, mēdz tikt īstenotas 
visdrosmīgākās idejas.

Nokrāsot koku ir māksla, ko neprot kurš katrs. Savējie Lieni sauc 
par krāsu pavēlnieci, jo viņa ārkārtīgi niansēti jūt koku un pārvalda to, 
un, lietojot krāsas, notiek maģija, tiek atklātas koka vislabākās īpašības 
un izcelts skaistais.

Krāsas nav tikai tonālais risinājums, kas priecē acis un papildina 
arhitektūras veidoto grafiku, svarīga ir arī pareizas ķīmijas izvēle, lai 
koka fasāde būtu maksimāli ilgtspējīga.

Koka apstrāde un krāsošana nebūt nav vienkārša, tas ir ļoti darb-
ietilpīgs un laikietilpīgs process. Lai panāktu vēlamo rezultātu, katrs 
koka dēlītis pēc tā apstrādes nereti jākrāso līdz pat piecām reizēm. 
Wood B&C birojā, Brīvības ielā 202, Rīgā, ir vairākas sienas ar visdažā-
dāko koka faktūru un toņu klucīšiem, paverot apjomīgo vizuālo daudz-
pusību un iespēju arī taktili iepazīties ar koka virsmām, izpētīt tās 
tuvumā un no plašā klāsta pamazām izvēlēties īsto savām radošajām 
idejām interjerā vai arhitektūrā. Pieejami pat specefekti – koka faktūras 
dažādās nokrāsās, kas atkarībā no saules gaismas un diennakts stun-
das maina toni. Īpaši specefekti pieejami sudraba toņu grupās.

Plašāk iepazīties ar Wood B&C darbiem  
var tīmekļa vietnē woodbc.eu.

Nossa pastaigu taka 
Austrālijā, baskājiem 
draudzīgais Accoya 
koks.

Viesu nams, 
kokmateriāls mājas 

ārējai un iekšējai 
apdarei – egle, 

2022. g.



EVIART GALLERY – 

JAUNA UN RADOŠA 

KULTŪRVIETA RĪGĀ

AGRITA LŪSE
Foto Aleksandrs Kendenkovs 
(Eviart arhīvs)

L
īdz ar mākslinieces Evijas Zausajevas lielformāta gleznu 
personālizstādi Pilsētas pulss 2023. gada 22. septembrī Rīgā 
durvis vērusi jauna mākslas un kultūras vieta Eviart gallery 
rūpnieciskajā teritorijā Dambis, kas ierobežota ar Bukultu un 
Ganību dambja ielu. Galerijas īpašniece Evija atzīmē, ka Rīgas 

kontekstā tas ir unikāls notikums, jo plašā, vēsturiski nozīmīgā tel-
pa ļauj šeit vienlaikus atrasties mākslinieces darbnīcai un izstāžu 
zālei, līdztekus šīm funkcijām ir iespēja organizēt performances un 
dažādus kultūras pasākumus. Telpa ir atbilstoša arī semināriem 
un kamerkonferencēm. Vietas pietiks visiem. Radošo industriju 
pārstāvji aicināti pieteikt savas idejas un kopīgi raudzīties to 
realizācijas virzienā. Iespējams, šeit tiks organizētas mākslas skolu 
studentu un skolēnu skates. Potenciālais notikumu klāsts ir bagā-
tīgs, un tas galeriju drīz vien dinamiski iekļaus Rīgas kultūras kartē 
un mākslas apritē. Laipni aicinātas arī aģentūras ar promocijām, 
prezentācijām un degustācijām, kuras integrējas mākslā. Radošā 
sinerģija ir Eviart gallery galvenā vērtība.

Vēsturiskā vērtība

Eviart gallery iemājojusi 1894. gadā celtā ēkā, kuras arhitek-
ti – kā uzskata RTU profesors J. Krastiņš – visai ticami ir Reinholds 
Šmēlings un Ādolfs Agte. Un jāpiemin, ka ēka ir vēl plašāk 
nezināms un pieejamos avotos neminēts Šmēlinga projekts, tātad 
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Foto Latvijas  
Valsts arhīvs

Vēsturisks  
skats uz maz  
zināmu arhitekta  
R.Šmēlinga  
arhitektūras piemēru.
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IZSTĀDĒ 

PILSĒTAS PULSS 
tiek meklēta izeja domu labirintā, kas apņem kā tīkls  
un liek uzdot sev jautājumu, vai iespējams gūt gara  
un prāta harmoniju pilsētai raksturīgajos sirdspukstos.

Vai var rast mieru pilsētas nerimstošajā ritmā, cilvēku 
burzmā un ikdienas gaitu straujo kustību straumē? Atrast 
savu pieturvietu, nesteidzīgi ieelpot, padomāt un izjust savu 
piederību esošajam mirklim? Atrast un svinēt klusuma 
klātbūtni, atbrīvojot sevi no visa, kas traucē to sajust un 
piedzīvot, pieņemot visu, kas tuvina gaidītajam. Domāt 
paralēli par ikdienas skrējiena diktētajiem noteikumiem 
un sevī mītošo garu, kas spītīgi vēlas iet vienā solī ar prātu 
un dvēseli, − par izstādi un jauno mākslas telpu saka 
māksliniece un galerijas īpašniece Evija Zausajeva.
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atklājums Rīgas arhitektūras vēstures pētniekiem. Reinholds 
Šmēlings (1840−1917) no 1879. līdz 1915. gadam, kad notika 
pilsētas strauja attīstība un aktīva būvniecība, bija Rīgas pilsētas 
galvenais arhitekts. Vēsturiski ēkā, iespējams, atradās Rīgas 
pilsētas fermas komplekss ar ūdenstorni, ēka ir arhitektoniski 
mākslinieciska vērtība, kas ietver Šmēlinga rokrakstā dominē-
jošo sarkano ķieģeļu fasādi, velvju rakstu telpas griestu daļā, 
dekoratīvi risinātu 5 m augstu čuguna kolonnu režģi ar savilcēm. 
Logu ailas savulaik bijušas arkveida, kā liecina vēsturiskie foto, 
bet padomju laika nivelēšanas mānija arkas likvidējusi, pasau-
dzējot tikai vienu ēkas ailu. Tomēr logi ir gana plaši un daudz, 
lai telpa būtu dienasgaismas pielieta, kas tik ļoti nepieciešams 
radošajos procesos.

Radīt šeit 21. gs. cienīgu kultūrvietu mākslinieci iedvesmoja 
pirmās iepazīšanās laikā ēkas radītais iespaids – vēsture un 
plašums. Atjaunošanas process ir vērtējams kā delikāts, būtībā 
pilnībā saglabājot autentisko materialitāti, drīzāk attīrot, nevis 
atjaunojot. Čuguna kolonnu tonis maksimāli pietuvināts vēstu-
riskajam, bet pārkrāsošana bija nepieciešama, lai pasaudzētu 
konstrukcijas no mitruma. Neuzbāzīgā veidā telpā ir iebūvēti 
apjomi galerijas funkcionēšanas nodrošināšanai un labierīcībām. 
Atjaunošanas rezultātā izveidota galerijas galvenā ekspozīcijas 
zāle 414 m2 platībā, bet kopējā telpas platība ir 536 m2. Griestu 
daļā eleganti instalētas inženiersistēmas – apsilde un ventilācija.
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PROGRAMMU SKATIET WWW.BUVNIEKUPADOME.LV

2023. GADA  
28. NOVEMBRĪ  
NO PLKST. 9.30-13.30  
MEŽAPARKA  
LIELĀS ESTRĀDES  
KONFERENČU ZĀLĒ

ORGANIZATORS SADARBĪBAS PARTNERI

WWW.BUVNIEKUPADOME.LV

 ŠŪNBETONA PIELIETOJUMS –  
JAUNAS IESPĒJAS

 PIRMAIS PPP PROJEKTS LATVIJĀ - 
ĶEKAVAS APVEDCEĻŠ. PIEREDZE.

 ADVANCĒTS BIM LIETOJUMS SĀKOT 
NO BŪVNIECĪBAS IECERES –  
IZMAKSU EKONOMIJA

 TUVĀKĀS IECERES LIELA APJOMA 
INŽENIERBŪVJU ĪSTENOŠANĀ  
FM PĀRSKATĀ - FINANSĒJUMS  
UN REALIZĀCIJAS LAIKA POSMS

KONFERENCE  
IZAICINĀJUMI 
INDUSTRIĀLAJĀ 
BŪVNIECĪBĀ  
2023 



PILSĒTAS VIETZĪME 

UN ARĪ MAZAIS 

VAR BŪT SKAISTS

2023. gadā Latvijas 
Nacionālā bibliotēka un 
Villa Guna tika iekļautas 
Latvijas valsts kultūras 
pieminekļu sarakstā.

JĀNIS DRIPE
Publicitātes foto

K
atram notikumam, ja tā nav nejaušība, ir sava sākotne un 
pamatojums. Arī divu mūsdienu arhitektūras objektu nonāk-
šana Latvijas valsts kultūras pieminekļu reģistrā ir zīmīga un 
stāstoši pamācoša. Tiek lauzti stereotipi un pavērtas iespējas. 
Pirmkārt, tā ir atzinība labai arhitektūrai neatkarīgi no būves 

radīšanas laika. Līdz šim laika faktors bija noteicošais.

Latvijas Nacionālās bibliotēkas 
104. dzimšanas dienā un 10 gadus 
pēc LNB uzcelšanas, 29.08.2023., 
klātesot kultūras ministram Naurim 
Puntulim, UNESCO, Nacionālā kultūras 
mantojuma pārvaldes, Arhitektu 
savienības, LNB Atbalsta biedrības un 
citu institūciju pārstāvjiem, pie LNB 
ēkas fasādes tika piestiprināta kultūras 
pieminekļa zīme.
LNB notika arhitektu, ekspertu un 
interesentu saruna par mūsdienu 
arhitektūras vietu kultūras mantojuma 
kopumā. Ņemot vērā, ka pieminekļa 
statuss piešķirts arī M. fon Gerkāna 
projektētajai ēkai Villa Guna, sarunā 
tika akcentēts divu Latvijā dzimušu ar-
hitektūras meistaru – Gunāra Birkerta 
un Meinharda fon Gerkāna – radošais 
mantojums.
Sarunu vadīja LNB padomnieks 
Dr. arch. h.c. Jānis Dripe, tajā piedalījās 
Nacionālās kultūras mantojuma pār-
valdes vadītājs Dr. arch. Juris Dambis, 
žurnāla Latvijas Architektūra galvenais 
redaktors un 16 arhitektūras grāmatu 
autors Dr. arch. Jānis Lejnieks, grāmatu 
Villa Guna. Māksla dzīvot un Arhitekts 
Meinhards fon Gerkāns Latvijā autore  
un arhitektūras kritiķe Agrita Lūse.

Otrkārt, tas ir divu pasaulē atzītu un Latvijā dzimušu arhitektū-
ras meistaru darba novērtējums. Gunāru Birkertu (1925–2017) un 
Meinhardu fon Gerkānu (1934–2022) zina visa pasaule, bet Latvijā 
katrs projektējis vien dažas ēkas – Latvijas Nacionālā bibliotēka 
(LNB, 2014) un Villa Guna (2007) ir izcilas un pasaulē novērtētas. 
Atlika vien to izdarīt abu meistaru dzimtenē.

Treškārt, precedents vai piemērs. Tāds Latvijai bija Norvēģijas 
kolēģu veikums. Kad slavenais norvēģu arhitektu birojs Snohetta 
uzvarēja plašā starptautiskā konkursā un 2008. gadā uzcēla Oslo 
Operas namu (Den Norske Opera & Ballett), bija skaidrs, ka tā ir 
Eiropas līmeņa būve. Jau 2012. gadā norvēģi Operas namu iekļāva 
pieminekļu reģistrā. Kopā ar izcilu savrupmāju. Tas bija kas jauns 
Eiropas mantojuma praksē – iespēju durvis tika atvērtas.

Ceturtkārt, ceļš. Latvija Nacionālo bibliotēku par pieminekli 
pasludināja desmit gadus pēc tās uzcelšanas, un šis notikums bija 
ilggadējā Nacionālā kultūras mantojuma pārvaldes vadītāja rūpīgi 
režisēts. Zīmīgi, ka 2018. gada 4. aprīlī Eiropas Kultūras mantojuma 
gadu atklāja tieši LNB, akcentējot tās nozīmi arhitektūras izcilību 
kontekstā. Mums tā bija Latvijas valsts 100 gadu jubileja – gads, 
kad ikviens Eiropā bija aicināts iesaistīties, lai kultūras mantojumu 
labāk izprastu un sargātu. Visi bijušie Latvijas Republikas kultū-
ras ministri 2018. gada 4. aprīlī parakstīja ierosinājumu kultūras 
pieminekļu sarakstā iekļaut arhitekta Gunāra Birkerta projektēto 
LNB ēku. 2018. gadā un valsts simtgades kontekstā LNB apmeklēja 
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desmitiem pasaules valstu vadītāju un karaļnamu pārstāvju, un 
svarīgi atcerēties, ka jau 2007. gadā villā GUNA viesojās toreizējais 
Vācijas ārlietu ministrs, tagad Valsts prezidents Franks Valters 
Šteinmeiers.

LNB

LNB sakarā ir svarīgi akcentēt, ka tā ir viena no Ziemeļeiropas 
lielākajām kultūras būvēm 21. gadsimtā un ir nozīmīgs Rīgas 
centra telpiskais akcents. LNB ēka ir Birkerta radošās darbības 
vainagojums arhitekta dzimtenē.

Tā saņēmusi vairākas starptautiskas un pašmāju atzinības: ASV 
Arhitektu savienības ALA balvu par labāko arhitektūras projektu 
ārpus ASV (2017), BBC titulu Ten of the most beautiful modern 
libraries in the world (2017), Londonas grāmatu tirgū iegūto 
Starptautisko izcilības balvu nominācijā Gada bibliotēka 2018, 
Latvijas Būvniecības Gada balvu (2014), Rīgas balvu arhitektūrā 
(2015) un citas.

Tikai divu jauno bibliotēku būvniecībai ir pausts UNESCO 
atbalsts – pirmais bija norvēģu arhitektu projektētajai 
Aleksandrijas bibliotēkai un Latvijas Nacionālajai bibliotēkai.

Villa Guna

Meinharda fon Gerkāna un dizaineres Gunas Eglītes kopējā dar-
bā 2007. gadā radīts ievērojams mūsdienu arhitektūras un dizaina 
objekts, kas veiksmīgi iekļauts Jūrmalas kāpu ainavā. Koptēlā un 
detaļās. Villa Guna un M. fon Gerkāna projektētā vairāku dzīvokļu 
māja Bellevue Bulduru prospektā atrodas blakus, veidojot stilistis-
ki vienotu apbūves ansambli.

Nelielā ēka īstenota izcilā tehniskajā kvalitātē, un tās arhitektūra 
atspoguļota vairāk nekā 40 starptautiskās publikācijās, 2008. gadā 
tā ir saņēmusi Arhitektūras godalgu no Čikāgas Athenaeum arhi-
tektūras un dizaina muzeja un citas atzinības. M. fon Gerkāns šo 
būvi uzskata par sava radošā darba mūža veiksmīgāko privātmāju. 
Tās ārējais veidols attīsta un interpretē Bauhaus un funkcionālis-
ma arhitektūras principus. Ēkai ir lakoniska un viegli uztverama 
fasādes kompozīcija. Kubiskās formas detalizācija savrupmājai 
piešķir skulpturālas kvalitātes. Tai ir ērts plānojums četros līmeņos 
ar jumta terasi. Neliels ātrijs un telpu grupu atvērumi pret to, plaši 
lietots stiklojums un līmeņu savienojumi rada īpašu telpisku plašu-
mu. Privātā zona, viesu spārns un koptelpas ar bibliotēku ir telpiski 
vienotas un reizē funkcionāli nošķirtas. Visām ēkas telpu grupām 
ir plānota atsevišķa ārtelpa terases vai balkona veidā. Katra detaļa 
un iekārtas ēkā ir radītas vienotā dizaina sistēmā un lietojot īpaši 
kvalitatīvus materiālus. Interjerā dominē balti krāsotas virsmas, 
kas kontrastē ar Indonēzijas tīkkoka grīdām, Vičencas akmens 
virsmām vai Ķīnas melnā granīta plaknēm. Mēbeles un gaismas 
ķermeņus Villai Guna radījuši Itālijas dizaineri.
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Villa Guna

Arhitekts  
Meinhards fon Gerkāns  

un arhitektūras un dizaina 
uzņēmuma Vincents līdzīpašniece,  

Villa Guna īpašniece Guna Eglīte. 

Meinhards fon Gerkāns un Latvija

Nākotnes vīziju un Meinharda fon Gerkāna snieguma  
iespaidota, uzņēmuma Vincents līdzdibinātāja un līdzīpašniece 
Guna Eglīte arhitektam 1995. gadā sūta vēstuli ar aicinājumu: 

− Esam neliels, uz elitāriem objektiem orientēts arhitek-
tu birojs un būvfirma Latvijā − uzņēmums Vincents. Augsti 
vērtējam Jūsu projektus, tie mūs iedvesmo, vienlaikus rosinot 
vērsties pie Jums ar jautājumu par sadarbības iespējām Latvijā. 
Mūsu ieceres saistās ar vienu no skaistākajām Latvijas pilsē-
tām − Jūrmalu.

Vēstule Meinhardam fon Gerkānam no Latvijas tika izsūtīta 
8. maijā. Ļoti ātri, jau pēc nedēļas, pienāca pozitīva atbilde, 
jo vēsts no Rīgas bija atmodinājusi arhitektā senas un mīļas 
atmiņas:

− Liels paldies par Jūsu priekšlikumu. Piedalīties šo projektu 
īstenošanā − tas būtu mans sapnis. Esmu dzimis Rīgā un savas 
dzīves pirmos gadus pavadījis Mellužos pie jūras. 1988. gadā 
pirmo reizi pēc ilgiem gadiem atkal varēju iegriezties Latvijā. 
Vecāku mājas meklējumi bija veltīgi, toties iemīlēju šodienas 
moderno pilsētu Rīgu un kūrortpilsētu Jūrmalu. Kopš Latvijas 
neatkarības atgūšanas manas domas atkal un atkal atgriezās 
pie bieži sev uzdota jautājuma – kā varētu atgūt zaudēto kon-
taktu ar savu dzimteni? Jūsu vēstule un fascinējošie projekti  
ir atbilde − vienkārši lieliski! Jā, es to darīšu ar sajūsmu.

M. fon Gerkāns:
– Villa Guna 
pieder augstākās 
raudzes projektu 
kategorijai, tie 
nav paredzēti ne 
pārdošanai, ne iz-
nomāšanai. Esmu 
ilgstoši pazīstams 
ar mājas īpašnieci, 
mūsu radošo 
dialogu pieredze 
mērāma vairāk 
nekā 10 gadu ga-
rumā, tāpēc villas 
projektu piegriezu 
gluži kā smalku 
vakartērpu īpašai 
personībai, tieši 
tā, kā es šo cilvēku 
izprotu un redzu. 
Tā nav māja anonī-
mam indivīdam,  
tā ir māja Gunai.
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P
asaulē tendences mēdz iet pa apli, katrā nākamajā posmā 
noliedzot iepriekšējā posma atklājumus un radot ko 
pilnīgi jaunu, bet jau kādā no aiznākamajiem posmiem 
atgriežoties pie senākām atziņām un atzīstot tās par labu 
esam. Līdzīgi noticis ar tipveida dzīvokļu konceptiem, ja 

pārskatām tos 20 gadu ilgā posmā un tieši Rīgā, jo citviet Latvijā 
jaunas dzīvojamās ēkas, izņemot Jūrmalu, vēl nav attīstītas 
tik lielos apjomos. Latvijā tipveida dzīvokļu nišā ļoti aktīvi ir 
Igaunijas un Lietuvas attīstītāji, daļu tirgus aizņēmuši citu val
stu attīstītāji, darbojas arī vietējā kapitāla attīstītāji. Jāatzīmē, 
ka padomju laika dzīvokļu plānojuma veids un mērogs, izejot 
pilnīgu nolieguma fāzi, atgriezies arhitektūras projektos un at
tiecīgi jaunajās dzīvojamās ēkās, bet, protams, jaunā un svaigā 
izpildījumā. Ar gadiem jaunas tendences parādījušās būvma-
teriālu izmantošanas jomā – pirms vairāk nekā 10 gadiem ēku 
karkasus bija populāri būvēt no monolītā dzelzsbetona vai veidot 
no mūra, bet tagad topā ir saliekamā dzelzsbetona ēkas.

Prom no padomju laika dzīvokļiem

Mainoties ekonomiskajai iekārtai pirms un 20./21. gs. mijā un 
skatienu arvien vairāk virzot Rietumu virzienā, jaunu dzīvokļu 
ēku būvniecības jomā tika noliegts viss padomiskais. Arhitekts 
Uldis Bērziņš, Tectum, atzīmē, ka šī tendence ieguva diezgan 

TIPVEIDA DZĪVOKĻU 

TRANSFORMĀCIJAS 

GADU GAITĀ

AGRITA LŪSE
Publicitātes foto

pamatīgu inerci, iestiepjoties vairāk nekā desmit gadu garumā. 
Jo jābūvē pa jaunam, citādi, interesantāk. Viena no pirmajām 
jaunajām modernajām dzīvokļu ēkām Rīgā bija Ziedoņdārza 
mājas, kur padomju tipveida dzīvokļu noliegums izpaudās ar 
lielām logu vērtnēm, augstākiem, nekā ierasts, griestiem un 
milzu platībām. Par energoefektivitāti nedomāja, svarīgs bija 
tikai iespaids un plašums. Vēl tajā laikā bija populāri veidot 
terases arī budžeta klases mājām un izbūvēt apakšzemes stāv-
vietas – funkcijas, kas tagad pieejamas tikai elitārajos projektos. 
Piemēram, projekts Pārdaugavā Kuldīgas Parks savu uznācie
nu ar izstrādātu projektu gaidīja kopš 2006. gada, līdz igauņu 
attīstītājs Hepsor to uzbūvēja 2022. gadā saskaņā jau ar mainī
tu projektu. Daudzas 2006. gadā populāras nianses un detaļas 
neiekļāvās pārstrādātajā projektā, monolītais betona karkass 
tika nomainīts ar saliekamā dzelzsbetona karkasu. Taču 
atsevišķiem dzīvokļiem saglabāja terases, kā arī apakšzemes 
stāvvietas palika projektā, tiesa gan – ļoti ierobežotā skaitā.

Mūsdienu tendences

Arhitekts Uldis Bērziņš ar saviem kolēģiem, strādājot ar 
attīstītājiem Hepsor, YIT, Kaamos, Merks Mājas, orientējies uz 
tādu dzīvokļu plānojumu un mērogu, kas konceptuāli ir tuvāks 
padomju tipveida dzīvokļiem, integrējot tā laika labākās  

Daudzdzīvokļu 
projekts Silvas 

nami, Rīgā, 
attīstītājs YIT..
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izstrādnes mūsdienu modernajos, ilgtspējīgajos un zemu 
ekspluatācijas izmaksu dzīvokļos. Šobrīd krities pieprasījums 
pēc studijas veida dzīvokļiem, ko aizstāj 2–4 istabu dzīvokļu 
popularitāte. Vienistabas dzīvokļi, pēc kuriem arī ir augsts 
pieprasījums, top ēkās, kuras tiek rekonstruētas, piemēram, 
tādi dzīvokļi pieejami bijušajās kopmītņu ēkās pēc pārbūves. 
Mikrodzīvokļi top arī jaunajos projektos, tie ir pieprasīti mazo 
investoru un studentu vidū, ja atrodas pilsētas centrā vai līdzās 
augstskolām. No jauna tirgū parādās pieprasījums pēc 5 istabu 
dzīvokļiem – ar ne pārāk lielām istabām. Budžeta klases projek-
tos stāvvietas ir virszemē – segtas vai nesegtas.

Attīstītāji pēta dažādās pircēju gaumes, lai piedāvājums atbil-
stu pieprasījumam. Igaunijas attīstītāji, izstrādājot projektus un 
dzīvokļu plānojumus Latvijas jaunajos projektos, daļēji balstās 
savas valsts tradīcijās. Igaunijā būvnormatīvi ir ar stingrākiem 
nosacījumiem nekā Latvijā. Turklāt Tallinā jaunajos projektos 
ir vērojama orientēšanās uz mazāka stāvu skaita dzīvokļu 
ēkām, līdz ar to arī Latvijā igauņu attīstītāji vēlas būvēt 3–4 
stāvu mājas, turklāt bieži vien izvēloties mūra ēku karkasus – 
ķieģeļus vai betona blokus, kā arī saliekamo dzelzsbetonu. 
Lietuviešu attīstītāji rentabilitāti saredz pilnīgi pretējā tendencē, 
orientējoties uz 10 un vairāk stāvu dzīvokļu ēkām un no monolī-
tā dzelzsbetona veidotiem karkasiem. Turklāt par labu tehnolo-
ģiju tiek atzīta rūpnieciski sagatavotu santehnikas mezglu bloku 
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instalācija. Līdz ar to apdares kvalitāte ir augsta, iebūve prasa 
mazāk resursu. Atšķirības jaunajos projektos parādās dzīvokļu 
plānojumā, istabu lielumā, santehnikas izvēlē un instalācijā, ap-
kures risinājumos (konvektori vai siltās grīdas), logailu mērogos. 
Lielāki logi nosaka apsildes tehnoloģiju – vairāk piemērots ir 
zemgrīdas apkures risinājums. Mazāki logi jau nozīmē iespēju in-
stalēt apkures radiatorus. Tāpat atšķiras sanitāro mezglu skaits, 
ir projekti ar atsevišķu vannas istabu master guļamistabām 
un atsevišķu pārējiem ģimenes locekļiem. Ir attīstītāji, kas jau 
sākotnēji izvēlas un realizē dažādus zaļos risinājumus, tostarp 
saules bateriju uzstādīšanu, bet citi sagatavo infrastruktūru un 
pagaidām iepauzē ar realizāciju, atstājot to izlemšanai mājas 
iemītniekiem – dzīvokļu pircējiem.

Gints Vanders, Hepsor nekustamo īpašumu 
attīstības direktors:

− Latvijā nekustamo īpašumu attīstītājs Hepsor, kura saknes 
meklējamas Igaunijā, sekmīgi darbojas 6 gadus, attīstības portfelī 
iekļaujot daudzveidīgu piedāvājumu – jaunie daudzdzīvokļu 

māju projekti, biroju ēkas, komercplatības, stokbiroji. Jaunās 
dzīvojamās ēkas Hepsor izpildījumā gūst atzinību ģimenēs ar 
vidējiem vai virs vidējiem ienākumiem. Viena no uzņēmu
ma vadlīnijām, izvēloties jaunu apbūves zemesgabalu, ir 
dabas pieejamība un ērta mobilitāte ar auto, sabiedrisko 
transportu vai koplietošanas auto. Koncepts ir izaicinošs, 
bet tomēr iespējams un orientēts uz potenciālo īpašnie-
ku labsajūtu. Mūsdienu pircējiem dzīvokļa platība ir tikai 
viens no kritērijiem, liela nozīme ir ēkas atrašanās vietai, 
labiekārtojumam, arhitektūrai, apdares kvalitātei ne vien 
dzīvokļos, bet arī koplietošanās telpās. Arī autostāvvietas 
un noliktavas iegādes iespēja ir nosacījums, kas liek meklēt 
dzīvokli projektos, kur tās pieejamas. Ģimenēm ar bērniem 
ir ne tikai viens, bet nereti arī divi auto, dažreiz pat papildus 
moto transportlīdzeklis – attīstītājs šo apstākli ņem vērā 
un iespēju robežās nodrošina maksimālo transportlīdzekļu 
stāvvietu skaitu. Hepsor projektos ēkām pieguļ pārdomāti 
labiekārtojumi – tiek iekārtoti zālieni, apstādījumi, krūmi un 
koki. Ēkām pieguļošajās teritorijās aktivitātes un atpūtu var 
rast jebkuras paaudzes iemītnieki.

Daudzdzīvokļu 
projekts Kuldīgas 

parks, Rīgā, 
Āgenskalnā, 

attīstītājs Hepsor.
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Ēku ekspluatācijas tehnoloģijas spērušas lielu soli uz priekšu, 
tās tiek aprīkotas ar atjaunojamās enerģijas ieguves iekārtām, 
pārdomātām logu proporcijām un apkures sistēmām, kas no-
drošina zemāku enerģijas patēriņu. Lielākā daļa Hepsor jauno 
dzīvokļu ēku atbilst A+ enerģijas patēriņam, kas ir augstākā 
Latvijas būvnormatīvos definētā energoefektivitātes patē
riņa klase. Patērētājam tas nozīmē samazinātas ikmēneša 
komunālās izmaksas par dzīvokli. Ar lielu rūpību jaunajiem 
projektiem tiek izvēlēti ēku apsaimniekotāji. Mūsdienu mājas ir 
kā dzīvi, diezgan sarežģīti organismi, kas prasa uzmanību ēkas 
ekspluatācijas laikā. Dzīvokļu pircēji līdz ar iegādi saņem Hepsor 
izstrādātu rokasgrāmatu ar informāciju par apdares materiā-
liem un to kopšanu. Galvenā uzmanība vērsta uz to, lai dzīvokļu 
īpašniekiem maksimāli mazinātu ikdienas rūpes. Mēs esam 
definējuši savu produktu kvalitātes latiņu un tam atbilstošu 
aprīkojumu – flīzes, logus, santehniku un grīdas segumu. Jaunie 
dzīvokļu īpašnieki to novērtē.

Ko vēlētos uzsvērt noslēgumā? Kvalitatīva vide iekļauj 
funkciju, ērtības, vizuālo komfortu, pievilcīgu apkaimi un la
bus kaimiņus. Mēs esam attīstītājs, kam rūp kvalitatīvas dzīves 
telpas radīšana, mēs nežēlojam laiku un citus resursus, lai tirgū 
piedāvātu pēc iespējas tādu līmeni, kāds atbilst prasīga pircēja 
kritērijiem.

ULDIS BĒRZIŅŠ

Arhitektu biroja TECTUM arhitekts no 
2007. gada. Absolvēta RTU APF, maģistra 
grāds. Nozīmīgākie projekti saistās 
ar jaunu daudzdzīvokļu ēku, biroju 
kompleksu, īres namu arhitektūras 
risinājumu izstrādi sadarbībā ar 
jaudīgākajiem nekustamo īpašumu 
attīstītājiem.

GINTS VANDERS

Hepsor Nekustamo īpašumu attīstības 
direktors. 2012. gadā absolvēta 
RTU Būvniecības fakultāte, iegūstot 
inženierzinātņu maģistra grādu. 
Nozīmīgākās darbavietas un dalība 
būvniecības projektos: RBS Skals 
(Amerikas vēstniecība, Dzelzceļa muzejs, 
Mihaila Čehova Rīgas Krievu teātra ēka), 
LNK Industries (Park Inn by Radisson, 
RTU Laboratoriju korpuss, biroju 
kompleksa Dienvidu vārti ēka), kopš 
2018 Hepsor, atbildot par komercobjektu, 
biroju, sabiedrisku ēku, dzīvokļu ēku 
un kvartālu projektu attīstību. Kopš 
2022. gada Hepsor nekustamo īpašumu 
attīstības direktors.

Daudzdzīvokļu projekts 
Rīgā, Baložu ielā 7, 
attīstītājs Hepsor.
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NEW NORTH ZEALAND 

HOSPITAL

ANDREJS TRABO
Foto&info Andrejs Trabo, Jonathan 
Grevsen (NCC), www.regionh.dk, 
vizualizācijas Herzog & de Meuron − 
Vilhelm Lauritzen Arkitekter

Arhitektūras risinājumi

D
ānijā pašlaik notiek apjomīga hospitāļu attīstība ar kopē-
jām valsts investīcijām vairāk nekā 7 miljardi eiro. Kopējais 
projektu skaits ir 14 slimnīcas, un četras no tām tiek būvē-
tas Kopenhāgenas apkārtnē. Nosacīti var teikt, ka Dānija un 
Norvēģija pārņēma stafeti no Zviedrijas, jo tieši tur pēdējo 

10 gadu laikā notika apjomīgākais slimnīcu bums Ziemeļeiropas mērogā 
(kā piemēru var minēt vairāk nekā 300 000 m2 lielo Karolinska slimnīcu 
Stokholmā).

Raksta autoram jau kādu laiku bija vēlme apmeklēt vienu no 
arhitektoniski izteiksmīgākajiem un ilgtspējības ziņā vienu no pārdo-
mātākajiem slimnīcu projektiem Eiropā. Šā gada jūnijā unikālais New 
North Zealand Hospital tika izstaigāts un apspriests kopā ar pasūtītāja 
pārstāvjiem.

2014. gadā konkursā par uzvarētāju tika atzīta pasaulslavenās 
Šveices Herzog & De Meuron un vietējās Vilhelm Lauritzen arhitektu 
apvienība. Braucot garām Hillerod rajonam, objektu nevar nepamanīt, 
objekta apskates laikā slimnīca jau bija sasniegusi savu maksimālo 
augstumu – 17 m. Slimnīca izceļas nosacīti tukšajā pļavā ar savu platību 
ap 123 000 m2 un daudzajiem torņa celtņiem, vēl jo vairāk – plānojumā 
projekts atgādina pļavas āboliņa lapiņu aprises. Patiesībā tiek būvēts 
pilnīgi jauns pilsētas rajons ar pārdomātu infrastruktūru – līdz ar objekta 
nodošanu ekspluatācijā tiek plānota jaunās dzelzceļa stacijas atklāšana.

Projektā iesaistītie:
Region Hovedstaden (pasūtītājs),  
Herzog & de Meuron (arhitekts), Vilhelm 
Lauritzen Arkitekter A/S (arhitekts),  
MOE A/S (konsultants), Rambøll Danmark A/S 
(projektēšana), Cowi A/S (projektēšana),  
KI Consulting Engineers (projektēšana),  
Vogt Landschaftarchitekten (ainavu veidošanas 
konsultants), NCC Danmark A/S (galvenais 
būvuzņēmējs), Staticus (fasādes darbu 
apakšuzņēmējs), KG Constructions (fasādes 
darbu apakšuzņēmējs), Wicotec Kirkebjerg A/S 
(tehniskās instalācijas), KONE (lifti).
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OBJEKTS SKAITĻOS UN FAKTOS

N
ew North Zealand Hospital (Hillerød, 
Kopenhāgena, Dānija). Kopējā platība 
123 000 m2 including the basement – 
tā ir viena no lielākajām slimnīcām. 
570 individuālas slimnieku istabas, 

20 000 operāciju gadā, ap 5000 durvju, 5000 m2 
saules paneļu uz jumta, 1800 autostāvvietas, ap 500 m 
attālums līdz topošajai jaunajai dzelzceļa stacijai, ap 
70 000 m3 monolītā betona, slimnīca un servisa ēka ir 
savienota ar 130 m garu pazemes tuneli. Izmaksas ap 
730 miljoniem eiro (iekļaujot medicīnas iekārtas).
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Ēkai ir 4 stāvi. Pirmajos divos stāvos atradīsies vispārējas funk-
cionālās telpas (piem., operāciju zāles), savukārt augšējos stāvos būs 
pacientu telpas ar fantastiskiem panorāmas skatiem. Gigantiskais 
jumta dārzs trešajā stāvā būs atvērts visiem slimnīcas pacientiem un 
apmeklētājiem. Savukārt ēkas pagrabā atradīsies tehniskās telpas 
inženierkomunikācijām, kā arī tas būs savienots ar servisa/apsaim-
niekošanas ēku, kur varēs nonākt pa tuneli.

Pacients slimnīcā ir galvenā persona, tāpēc jauno ārstniecības 
iestāžu projektēšanā un plānošanā aizvien vairāk tiek domāts par 
pacientiem, lai viņiem radītu maksimālu komfortu un labsajūtu. 
Galvenā slimnīcas vīzija ir nodrošināt tās pacientiem maksimāli 
ērtu pieeju dabai visapkārt slimnīcai, arī iekšpagalms ir bagātīgi 
apzaļumots. Pacienti var mazināt stresu pastaigās un dabas tuvumā. 
Saule, svaigs gaiss, ļoti pievilcīga apkaime – šis kopums noteikti liks 
justies labāk. Iekštelpās ir domāts par privātuma nodrošināšanu, un 
liela nozīme piešķirta akustikai – dzirdamības komforts rada lielāku 
drošības sajūtu. Slimnīcā būs 570 individuālas pacientu istabas un 
24 operāciju zāles.

Energoefektivitātes ziņā ēka projektēta tā, lai sasniegtu Danish 
Building Classification 2020 un DGNB gold sertifikāciju un lai 
padarītu to par vienu no energoefektīvākajām slimnīcām pasaulē. 
Zema enerģijas resursu patēriņa līmeņa pamatā ir centrālās apkures 
un dzesēšanas sistēma. Vairāk nekā 5000 m2 saules enerģijas solāro 
paneļu nodrošinās ap 20% ēkā izmantojamās elektroenerģijas.

Būvniecības stadijas

Būvdarbi iepirkuma stadijā tika sadalīti trīs fāzēs, pirmajā 
iekļaujot nulles cikla darbus un karkasa izbūvi, otrajā kārtā fasādes 
un jumta darbus, kā arī servisa ēku, savukārt trešajā kārtā iekļaujot 
inženiertehniskās instalācijas, iekšējos apdares darbus un labie-
kārtošanas darbus. 2019. gada decembrī tika noslēgts līgums ar 
ģenerāluzņēmēju NCC par pirmās fāzes būvniecību – ar nosacījumu 
turpināt otrās un trešās fāzes būvniecību, veiksmīgi paveicot pirmo 
kārtu. Divu gadu laikā veiksmīgi beidzot pirmās fāzes būvdarbus, 
NCC 2022. gadā iesāka arī otro un trešo kārtu.

Objekta vizītes laikā satikām pieredzes bagāto Head of 
Construction Nyt Hospital Nordsjælland Ole Kongsbak, kurš objektā 
strādā jau no pirmās dienas. Bijām patīkami pārsteigti, ar kādu entu-
ziasmu viņš dalījās ar informāciju – gan izaicinājumiem, gan risinā-
jumiem. Jau sarunas ievadā Ole uzsvēra, ka primārais uzdevums bija 
nodrošināt saliedētu komandu, jo tikai tā iespējams realizēt jebkuras 
sarežģītības pakāpes projektu.

Pirms devāmies apskatīt objektu, uzkāpām būvlaukumā esošajā 
jumta terasē, kas ir pieejama visiem objektā iesaistītajiem. No tās 
paveras unikāls skats uz būvniecības darbiem un redzams, ka ēkas 
ģeometriskā forma ir tiešām unikāla un tajā pašā laikā gigantiska. 
Bez drona šajā objektā neiztikt – ne tikai lai sekotu darba izpildes 
grafikam, bet arī lai pārlūkotu apjomīgo teritoriju.
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Pirmais, kas uzreiz pārsteidza, ieejot objektā, bija darba drošības 
līmenis. Var uzslavēt pasūtītāja attieksmi un sadarbību ar ģenerāluz-
ņēmēju un visiem apakšuzņēmējiem.

Darbinieku skaits objektā mainās atkarībā no konkrētā darbu 
posma, taču ikdienā te darbojas ap 250−300 strādnieku. Ņemot 
vērā, ka tuvākajā apkārtnē nav ēku, nebija problēmu un izaicinājumu 
veikt darbus ar paaugstinātu trokšņu līmeni līdz pat vēlam vaka-
ram. Objektu apskatījām piektdienas pusdienlaikā, un objekts likās 
pustukšs. Saņēmām paskaidrojumu, ka dažas vietējās (dāņu) firmas 
strādā ilgākas stundas no pirmdienas līdz ceturtdienai un brauc 
mājās dienu pirms nedēļas nogales.

Vizītes laikā notika apjomīgi tehnisko instalāciju plānošanas 
darbi – interesants fakts ir tas, ka visās disciplīnās (apkure, elektrība, 
medicīnas gāzes utt.) ir noslēgts līgums ar vienu apakšuzņēmēju. 
Tas noteikti efektivizē darba procesu ar projektētājiem un minimizē 
neskaidrību apjomu būvlaukumā. Būvkonstrukciju risinājumi atšķi-
ras – apakšējiem stāviem un pagrabam tiek izmantots dzelzsbetons, 
savukārt augšējiem stāviem metāla konstrukcijas, kas nodrošina 
optimālu risinājumu, lai realizētu asimetrisko un liekto ģeometriju.

Arhitektoniski interesanta ir ēkas fasāde, kuras projektēšana un 
montāža tika uzticēta fasāžu speciālistiem no Lietuvas. Ap 40 000 m2 
fasāžu sastāv no stiklotām alumīnija konstrukcijām, kā arī paneļiem 
ar koksnes apdari, izmēriem sasniedzot divu stāvu augstumu ar 
vairākiem komplicētiem savienojumiem.

Nepārtraukta pacientu un apkalpojošā personāla pārvie-
tošanās milzīgajā slimnīcā ir nopietns izaicinājums, tāpēc 
loģistiku ekspluatācijas laikā papildus nodrošinās 40 (!) firmas 
Kone lifti – 12 pasažieru un 28 transporta lifti.

Laiks tiek veltīts arī BIM modeļiem un to apstrādei, lai 
nodrošinātu pēc iespējas detalizētākus rasējumus un aprakstus 
darbu izpildītājiem. Objektā izmanto Imerso datu apstrādes 
programmu, kura ļauj detalizēti un savlaikus identificēt po-
tenciālus riskus projekta rasējumos, salīdzinot tos ar faktisko 
statusu. Idejas pamatā ir pastāvīga 3D lāzerskenēšana objektā, 
datu apstrāde un clash-detection live formātā būvlaukumā. 
Līdztekus tiek izstrādāti as-build rasējumi līdz milimetra 
precizitātei.

Noslēgums

Projektam vēl esot būvniecības stadijā, jau tika piešķirtas 
dažādas starptautiskās prēmijas, tajā skaitā Danish Design 
Award Nominee, Visionary Concepts (2019), European 
Healthcare Design Nominee (2019), MIPIM Award, Best Future 
Mega Project (2015). Atliek vien novēlēt veiksmīgu nodošanu 
ekspluatācijā 2026. gadā un papildināt sarakstu ar starptau-
tiskām prēmijām, primāri nodrošinot medicīnisku aprūpi ap 
350 000 apkārtnē dzīvojošo cilvēku.

No kreisās –  
Andrejs Trabo,  
Ole Kongsbak  

(pasūtītāja pārstāvis)  
un Juris Medvids. 
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I
kgadējā ilgtspējīgai arhitektūrai un 
būvniecībai veltītā konference no-
risinājās 2023. gada 4. septembrī 
jaunbūvētajā Ogres Valsts ģimnāzi-
jā, pulcējot kopskaitā 170 arhitek-

tus, inženierus, pašvaldību pārstāv-
jus, dizainerus, amata meistarus 
un dažādu ar būvniecību saistītu pro-
jektu vadītājus. Konferenci aizsāka 
organizatora – biedrības Building 
Design and Construction Council – 
pārstāvju Gunitas Jansones un 
Agritas Lūses uzruna ar konkursam 
Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecībā, 
dizainā Baltijā 2023 pieteikto projek-
tu apskatu. Jāatzīmē, ka Ogres Valsts 
ģimnāzija ir ieguvusi 1. vietu konkur-
sa Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecī-
bā, dizainā Baltijā 2023 nominācijā 
Ilgtspējīgākais projekts.

Konferences viesus sveica arī Egils Helmanis, Ogres novada paš-
valdības vadītājs. Kamēr Eiropā spriedelē par zaļo kursu un jauno 
Bauhausu (kam, izrādās, piešķirts finansējums 2 miljoni eiro, bet īsti 
neredzam, kādiem praktiskiem sasniegumiem šī nauda tiek tērēta), 
Ogre vienkārši dara. Jaunā, modernā Ogres Valsts ģimnāzijas ēka ir bi-
jusi praktisks iedvesmas avots ļoti daudziem skolēniem mācīties labāk, 
lai iekļūtu ģimnāzijā. Mēs visi novērtējam kvalitatīvu vidi, un skolēni 
nav izņēmums, arī zināšanu ieguve un darba produktivitāte noteikti 
sekmējas labāk gaišās, laikmetīgās telpās. Otrs objekts, kas būtu piemi-
nams kā Ogres skolēnu erudīcijas veicinātājs, ir jaunā bibliotēkas ēka. 
Dažāda vecuma bērni šeit nāk pavadīt savu brīvo laiku, mācās, lasa vai 
gūst informāciju no digitālajiem resursiem. Ēkas loģistika izstrādāta 

tā, lai dažāda vecuma grupas cita 
citu netraucētu – ir nodalītas 
telpas mazajiem bērniņiem, sā-
kumskolas bērniem, pusaudžiem 
un pieaugušajiem. Kontrastam 
jāpiemin, ka, pateicoties politiķu 
tuvredzībai, Latvijā tiek slēgtas 
daudzas mazās skolas. Paldies 
arī Eiropas Parlamenta depu-
tātiem, kuru praktisko devumu 
ir neiespējami novērtēt, jo tāda 
vienkārši nav.

Konferencē uzstājās

• Una Īle, LBTU Ainavu arhitektūras un vides inženierijas katedra, 
asoc. prof., Dr. arch. Helsinku dzīvojamo kvartālu ilgtspēja.

• Igors Golubevs, Schneider Electric Latvija vadītājs. Inovācijas efektī-
vai enerģijas resursu izmantošanai.

• Ilze Liepiņa, arhitekte Sudraba arhitektūra. Dailes teātra iekštelpu 
delikātās pārvērtības.

• Staņislavs Kuzjomins, WOOD Board&Colour vadītājs. 
Izsmalcinātība un ilgtspējība koka faktūru un toņu risinājumos 
iekštelpu un ārtelpu apdarē.

• Raitis Avots, KOURASANIT zīmola vadītājs Latvijā. KOURASANIT 
dekoratīvie apdares materiāli – dabas iedvesmoti ilgtspējīgai 
arhitektūrai.

• Zanda Lapsa, Valmieras novada pašvaldības Attīstības pārvaldes 
Teritorijas un pilsētplānošanas nodaļas vadītāja, pilsētas galvenā 
arhitekte. Ilgtspējīgas publiskās un ārtelpas veidošana. Valmieras 
pieredze.

• Jānis Zaharāns, RUUKKI Latvija pārstāvis. Fasāžu sistēmu materiāli 
arhitektoniski izteiksmīgiem un moderniem risinājumiem Ogres 
Valsts ģimnāzijā.

Pēc konferences viesiem bija iespēja izstaigāt Ogres Valsts ģimnāzijas 
ēku direktores Innas Zeņkevičas un skolotāju pavadībā. Daudzi konfe-
rences viesi izmantoja iespēju apskatīt arī jauno Ogres bibliotēku, kas 
saņēmusi visaugstāko novērtējumu konkursā Latvijas Būvniecības 
Gada balva un Ilgtspējība arhitektūrā, būvniecībā, dizainā.

Par unikālo fasāžu 
risinājumu konferences 
dalībniekiem stāsta 
RUUKKI Latvija 
pārstāvis Jānis Zaharāns.

KONFERENCE  

ILGTSPĒJĪGAS 

DZĪVOJAMĀS UN 

PUBLISKĀS TELPAS 

VEIDOŠANA — RISINĀJUMI  

UN MATERIĀLI

Egils Helmanis, 
Ogres novada 

pašvaldības 
vadītājs.

Konferences organizatores, 
biedrības BDCC pārstāves  
Gunita Jansone, Agrita Lūse

Foto Valters Poļakovs
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Foto Madara Pumpure,  
stils Gunita Jansone,  

ziedu kārtojums Ludmila Jansone,  
glezna AndA Abstract,  

www. digitalartjump.com

NĀKAMAIS APSKATS 

AR KVALITATĪVI ATLASĪTU 

INFORMĀCIJU UN 

ORIĢINĀLRAKSTIEM 

ZIEMASSVĒTKU 

GAIDĪŠANAS LAIKĀ.

RUDENS TUMŠIE VAKARI 

PIEPRASA GAISMU — ĪSTAIS LAIKS 

ATRAISĪTIES ZELTA MIRDZUMA 

BURVĪBAI. IT ĪPAŠI, JA ZELTĪTI IR 

KVALITATĪVI DIZAINA PRIEKŠMETI VAI 

MĀKSLAS DARBI. NOVĒLOT IZBAUDĪT 

UN RADĪT KVALITĀTI IT VISĀ: LIETĀS, 

DARBOS, ATTIECĪBĀS UN SAJŪTĀS
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